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بانک مرکزی ابلاغ کرد؛

نرخ جدید کارمزد خدمات بانکی ریالی
بانک مرکزی در تازه ترین اقدام خود بخشنامه ای را به بانک ها اعلام کرده که براساس آن 
حداکثر نرخ های قابل وصول کارمزد خدمات بانکی را در برخی حوزه ها تغییرات داده است. 
این در شرایطی است که در مدت گذشته باز هم دستورالعمل هایی برای تغییرات نرخ کارمزد 

و افزایش آن به شبکه بانکی اعلام شده بود.
به گزارش ایسنا، با توجه به این که سهم کارمزد در تامین منابع بانک های ایرانی در قیاس 
با سایر بانک های دنیا از حد پایینی برخوردار بوده و جای چندانی در تامین هزینه آنها ندارد، 
در سال های اخیر این موضوع موجب تمرکز بانک ها بر سود ناشی از دریافت تسهیلات شده 
است، چرا که سهم اعظم از درآمدهای آنها اکنون از سود وام های پرداختی تامین می شود. این 
در حالی است که عدم ورود بانک ها به دریافت کارمزد متناسب با خدمات بانکی و براساس 
استانداردهای موجود، موضوعی بوده که به دفعات مورد انتقاد مقامات بانک مرکزی قرار گرفته 
به گونه ای که ولی الله سیف - رییس کل بانک مرکزی - تاکید دارد بانک های ایرانی در حال 
حاضر به سمت درآمدزایی از محل سود تسهیلات رفته و در رقابتی مخرب با یکدیگر درآمد 
ناشی از کارمزد را حذف کرده اند. وی البته معتقد است که بانک ها عقب نشینی از دریافت 
کارمزد را عمدتا به دلیل جذب مشتری و رضایت آنها انجام می دهند در حالی که این می تواند 
به عنوان محلی برای درآمدزایی آنها باشد. به دنبال مسائل مطرح شده سال گذشته بود که 
شورای پول و اعتبار موضوع دریافت کارمزد و افزایش سهم درآمدی آن در شبکه بانکی را 
مورد بررسی قرار داده و حتی از بانک مرکزی خواست تا برای این چالش نظام بانکی برنامه ای 

تدوین کند تا به افزایش سهم درآمدی بانک ها از محل کارمزد خدمات بانکی منتهی شود.
در کنار این جریان طی مدت گذشته بارها شبکه بانکی شاهد ابلاغ بخشنامه هایی در قالب 
تغییرات نرخ کارمزد بوده که طی آن یا نرخ ها افزایش داشته، برای آن حداقل تعیین شده و 

در مواردی نیز هنوز قیمت ها تغییراتی نداشته اند.
 کامزد خدمات منقول و غیر منقول و اعتبارات تا ۱۰ هزار تومان

در تازه ترین دستورالعمل ابلاغی در رابطه با کارمزد خدمات ریالی، حداکثر نرخ های قابل 
وصول کارمزد خدمات بانکی شامل ارزیابی اموال منقول و غیرمنقول، اعتبارات و سایر خدمات 
برای اجرا تعیین شده اند. براساس تغییرات انجام شده در مواردی حداکثر نرخ ها اعلام شد؛ 
کارمزد تهیه تصویر اسناد روزهای قبل به درخواست مشتری ۲۰۰۰ تومان، بازبینی تصاویر 
دوربین های مدار بسته از سوی شعب به مشتری ۵۰۰۰ تومان، اطلاعات درخواستی مشتریان 
جهت ارائه ی به حسابرسان قانونی ۳۵۰۰ تومان، تنظیم وکالت نامه های داخلی به درخواست 
مشتری ۱۰ هزار تومان، گواهی اعلام بدهی و یا مانده هرگونه از حساب ها به مراجع ذیصلاح 
به درخواست مشتری ۱۰ هزار تومان، دریافت حضور قبوض آب، برق، گاز، تلفن، شهرداری، 

راهنمایی و رانندگی و موارد مشابه ۲۰۰۰ تومان.
 صدور دسته چک تا ۱۲۰ تومان

در کمتر از یک ماه پیش نیز بانک مرکزی تغییرات جزیی در حداقل و حداکثر نرخ های قابل 
وصول خدمات بانکی را اعلام کرده بود که در مهم ترین این موارد کارمزد صدور دست چک 
را براساس سیستم صیاد هر برگ به ۱۲۰ تومان افزایش یافته بود. در عین حال که اعلام شد 
که بانک ها و موسسات اعتباری می توانند به منظور رقابت با یکدیگر حداکثر تا ۳۰ درصد مبالغ 

موجود در این حوزه را تعیین کنند.  
کارمزدهای تا ۵۰ هزار تومانی

در سال گذشته هم بانک مرکزی تعرفه کارمزد ارائه ی خدمات بانکی را در مورد وثیقه ها، 
ضمانت نامه ها، صدور چک و صندوق های اجاره ای، حواله ها، مدیریت اوراق بهادار مشتریان، 
وصول برات و انواع حساب ها تغییر داده بود به  طوری که حداکثر این کارمزدها به ۵۰ هزار 
تومان هم می رسید. در این بخشنامه ابلاغی نرخ کارمزد در چک های بانکی رمزدار و همچنین 
وصول چک مهم ترین تغییرات بود به گونه ای که نرخ کارمزد صدور چک بانکی ۵۰۰۰ تومان، 
صدور چک بین بانکی مشروط به درخواست مشتریان ۵۰۰۰ تومان، صدور المثنی چک 
بانکی ۵۰۰۰ تومان، ابطال چک بین بانکی به درخواست مشتری هر فقره ۱۰۰۰ تومان تعیین 
شد. از سوی دیگر سپرده های مدت دار ریالی و ارزی هر کدام تا ۰.۰۵ مبلغ در سال و حداقل 
۵۰ هزار تومان دارای کارمزد شدند. در مورد ضمانت نامه ها نیز باید یادآور شد که کارمزد 

ضمانت نامه های بانک های خارجی معتبر تا حداقل ۵۰ هزار تومان در سال اعلام شده بود.
کارمزد کارت به کارت از ۵۰۰ تا ۳۳۰۰ تومان

با این حال یکی از خدمات بانکی معمول که مشتریان از آن استفاده می کنند فعلا دچار 
تغییرات قیمتی نشده اند به گونه ای که نرخ کارمزد خدمات بانکی مرتبط با بانکداری 
الکترونیک نظیر حواله سامانه  سحاب - انتقال کارت به کارت - و ساتنا، اعلام مانده موجودی 
 ،SMS حساب، صدور هرگونه کارت و کارت اعتباری، دریافت غیرحضوری قبوض، خدمات
تلفنبانک، اینترنتی و خودپرداز و همچنین پرداخت حقوق پرسنل سازمان ها و شرکت ها 
ثابت مانده و تا ابلاغ بخشنامه جدید به وال همان بخشنامه قبلی در سال ۱۳۸۸ خواهد بود. 
در حال حاضر بنابر بخشنامه بانک مرکزی، مشتریان بانکها برای کارت به کارت کردن وجه 
باید بر این اساس کارمزد بپردازند؛ تا یک میلیون ۵۰۰ تومان، یک تا دو میلیون ۷۰۰ تومان، 
دو تا سه میلیون ۹۰۰ تومان، سه تا چهار میلیون ۱۱۰۰ تومان، چهار تا پنج میلیون ۱۳۰۰ 
تومان، پنج تا شش میلیون ۱۵۰۰ تومان، شش تا هفت میلیون ۱۷۰۰ تومان، هفت تا هشت 
میلیون ۱۹۰۰ تومان، هشت تا ۹ میلیون ۲۱۰۰ تومان، ۹ تا ۱۰ میلیون ۲۳۰۰ تومان، ۱۰ تا 
۱۱ میلیون ۲۵۰۰ تومان، ۱۱ تا ۱۲ میلیون ۲۷۰۰ تومان، ۱۲ تا ۱۳ میلیون ۲۹۰۰ تومان، 

۱۳ تا ۱۴ میلیون ۳۱۰۰ تومان و از ۱۴ تا ۱۵ میلیون ۳۳۰۰ تومان.

وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد 

 تولید بیش از 172 هزار دستگاه خودرو
 در 2 ماهه 

وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: شمار خودروهای تولیدی در مدت ۲ ماهه امسال 
به ۱۷۲ هزار و ۳۳ دستگاه رسید که سهم خودروهای سواری بیش از ۹۴ درصد است. 

به گزارش ایرنا بر اساس سند راهبردی وزارت صنعت، معدن و تجارت، امسال باید شمار 
خودروهای سبک تولیدی )سواری و وانت( به یک میلیون و ۷۵۰ هزار دستگاه برسد. در هدف 

چشم انداز ۱۴۰۴ نیز تولید سه میلیون دستگاه پیش بینی شده است.
در همین پیوند به گزارش چهارشنبه شبکه اطلاع رسانی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
در دوماهه نخست امسال ۱6۲ هزار و ۵۱6 دستگاه خودرو سواری تولید شد که هفت هزار 
و 66۷ دستگاه وانت، یک هزار و ۴۷6 دستگاه کامیون، ۱6۲دستگاه اتوبوس و ۱۱6 دستگاه 
مینی بوس در این فهرست بود. برمبنای سند راهبردی وزارت صنعت، معدن و تجارت، انتظار 
می رود امسال ۴۳ هزار دستگاه خودرو تجاری )اتوبوس، مینی بوس و کامیون( به تولید برسد 
که در افق چشم انداز ۱۴۰۴ دستیابی به ۱۲۰ هزار دستگاه پیش بینی شده است. سهم 
اردیبهشت ماه در تولید انواع خودرو ۱۰۳ هزارو ۹۵۴ دستگاه بود که ۹۷ هزار و ۹۴۲ دستگاه 
آنها سواری است. در این ماه چهار هزارو ۷6۰ دستگاه وانت، یک هزارو 6 دستگاه کامیون، 
۹۹ دستگاه اتوبوس و 6۹ دستگاه مینی بوس تولید شد. پارسال شمار خودروهای تولیدی 
یک میلیون و ۳۵۰ هزار و ۱۲۳ دستگاه اعلام شد که نسبت به عملکرد سال پیش از آن رشد 
۳۸ درصدی را ثبت کرد. به گزارش ایرنا، بر اساس راهبرد وزارت صنعت، معدن و تجارت 

قرار است تا سال ۱۴۰۴ یک سوم خودروهای تولیدی کشور راهی بازارهای صادراتی شود.
قرار بود در سال ۱۳۹۴ تولید خودرو در کشور به یک میلیون و ۴۰۰ هزار دستگاه برسد 
اما با توجه به شرایط مالی خودروسازان و تحولات بین المللی ۹۷6 هزار و ۸۳6 دستگاه انواع 
خودرو تولید شد. وزارت صنعت، معدن و تجارت در سند راهبردی خود میزان فروش امسال 
خودروسازان کشور را ۲۰ میلیارد دلار ) خودرو و قطعات ( پیش بینی کرده که در افق ۱۴۰۴ 

دستیابی به رقم ۵۰ میلیارد دلار مورد انتظار است.
همچنین ارزش صادرات خودرو امسال ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار برآورد می شود و 

ارزش قطعات صادراتی خودرو نیز به ۹۰۰ میلیون دلار می رسد.
قرار است در افق چشم انداز ارزش خودرو صادراتی کشورمان به ۱۵ میلیارد دلار برسد و 

سهم قطعه سازی خودرو نیز به 6 میلیارد دلار بالغ شود.

با  دانشگاه علامه طباطبایی  اقتصاد  استاد 
تاکید بر اینکه بانک مرکزی نباید با پرداخت 
سود به سپرده گذاران تعاونی های غیرمجاز 
موافقت کند، گفت: گردانندگان تعاونی های 
غیرمجاز پولی باید به خاطر ایجاد بی انضباطی 

در اقتصاد کشور محاکمه شوند. 
»مهدی پازوکی« درباره فعالیت موسسه های 
غیرمجاز در نظام پولی کشور اظهار داشت: 
مشکلی که اقتصاد ایران در سال های اخیر با 
آن روبروست، از یک بی انضباطی نشات می 

گیرد.
وی افزود: آثار این بی انضباطی در حوزه پولی 
را می توان در وضعیت سیستم بانکی مشاهده 
کرد ضمن آنکه بی انضباطی مالی در اسناد 
بودجه و بی انضباطی اداری در شرایط سیستم 

اداری کشور قابل مشاهده است.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی اظهار داشت: 
آقای روحانی که در سال ۹۲ به قدرت رسید، 
از بدترین  بانکداری کشور در یکی  سیستم 
شرایط دوران خود از زمان تاسیس بانکداری در 

ایران قرار داشت.
وی افزود: یکی از مشکلاتی دولت یازدهم 
میراث دار آن بود، رویش و رشد قارچ گونه 
موسسات و تعاونی های غیرمجاز در نظام پولی 
کشور بود به شکلی که بی انضباط ترین شبکه 

بانکی به دولت آقای روحانی به ارث رسید.
پازوکی ادامه داد: در حالی که در هیچ کجای 
دنیا اینقدر به شکل بی ضابطه اجازه تاسیس 
بانک یا موسسه اعتباری را نمی دهند، در دولت 
قبل نه تنها شاهد ایجاد بانک ها و موسسات 
موسسات  و  ها  تعاونی  بلکه  بودیم،  جدید 

غیرمجاز نیز قارچ گونه رشد کرد.
وی ادامه داد: این در حالی بود که در دهه 
نخست انقلاب اسلامی و بویژه در دولت ریاست 
با  به شدت  بانک مرکزی  نوربخش،  مرحوم 

تاسیس بنگاه های مالی مخالف بود.
این تحلیلگر اقتصادی با یادآوری اینکه این 
موسسات غیرمجاز با کسب مجوز ایجاد تعاونی 
اعتبار خلاف قانون وارد عرصه پولی شدند و 
مشکلات بسیاری را برای اقتصاد کشور و مردم 

رقم زدند.
وی تاکیدکرد: سوال این است، در شرایطی 
که اداره اماکن جلوی تاسیس یک واحد صنفی 
که  است  چگونه  گیرد،  می  را  مجوز  بدون 
بسیاری از موسسات و تعاونی های بدون مجوز 
از جانب نیروی انتظامی بازخواست نمی شدند.

وی با تاکید بر اینکه این تعاونی های غیرمجاز 
در سال های گذشته هرج و مرج را بر سیستم 
اقتصادی کشور حاکم کردند، گفت: اکنون که 
بانک مرکزی قصد ساماندهی این موسسات 

را دارد، آن را مورد هجمه های رسانه ای و 
سیاسی قرار می دهند.

پازوکی گفت: در سایر کشورها، بانک ها هیچ 
تضمینی به مشتری نمی دهند که اگر روزی 
ورشکست شدند، حتما اصل پول را به سپرده 
گذار بازگردانند و فرد نیز آن را می پذیرد اما در 
ایران انتظار دارند که بانک مرکزی پول های 

آنها را برگرداند.
این استاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار 
 ۳۰ سودهای  امید  به  که  مردمی  داشت: 
درصدی در تعاونی هایی چون ثامن الحجج، 
میزان، آرمان و فرشتگان و ... سپرده گذاری 
کردند در حالی که نرخ سود در شبکه بانکی 
و بویژه بانک های دولتی نصف این رقم بود، 
اکنون باید هزینه ریسکی را گه پذیرفته بودند، 

بپردازند.
**برخی رسانه ها به جای حمایت از 
امنیت پولی، از رباخوار دفاع می کنند

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی با انتقاد 
از برخی رسانه ها در مواجهه به موضوع تعاونی 
های غیرمجاز اظهار داشت: برخی خبرگزاری 
ها که خود مولود رانت اقتصادی بوجود آمده 
اند، امروز به جای اینکه از امنیت اقتصادی ملت 
ایران، مبارزه با رباخواری و نیز سیاست های 
بخردانه دولت دفاع کنند، رفتارهای ناجوانمردانه 
ای دارند و با انتشار فیلم های تجمع سپرده 

گذاران و کسانی که از این موسسات ربا گرفته 
اند، از آنها دفاع کرده و می خواهند فضای کشور 

را مشوش نشان دهند.
وی تصریح کرد: وقتی نرخ تورم در جامعه 
۱۰ درصد است و نرخ رسمی سود سپرده ها 
۱۵ درصد اعلام شده، پرداخت سودهای ۳۰ 
درصدی و بالاتر در موسسه های غیرمجاز به 

معنی رباست.
**تعاونی های اعتباری به دکانی برای 

دلالی تبدیل شدند
اینکه  بر  تاکید  با  اقتصادی  این کارشناس 
دولت در شرایط کنونی به هیچ وجه نباید اجازه 
تاسیس هیچ موسسه پولی و اعتباری را بدهد، 
اظهار داشت: مطالعات کارشناسی من نشان می 
دهد که تعاونی های اعتباری به دکانی برای 
دلالی، رانت جویی و حتی پولشویی تبدیل 

شده اند.
لزوم شفافیت در عملکرد  بر  تاکید  با  وی 
گفت:  کشور  اعتباری  و  مالی  های  موسسه 
شفافیت عملکرد و رعایت استانداردهای بین 

المللی حسابداری، به نفع اقتصاد ایران است.
**سهامداران موسسات غیرمجاز به 

مردم معرفی شوند
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی در 
مردم  باید  گفت:  همچنین  ایرنا   با  گفتگو 
سهامداران عمده تعاونی های غیرمجازی چون 

ثامن الحجج، آرمان، فرشتگان و نظایر آن را 
بشناسند زیرا گفته می شود اینها با رانت جویی 
و رابطه بازی توانستند این تعاونی ها را تاسیس 
کنند. وی با یادآوری اینکه بانک مرکزی گفته 
های  موسسه  این  از  بسیاری  خاستگاه  که 
غیرمجاز شهر مشهد بوده است، گفت: باید 
بانک مرکزی به مردم بگوید که چه کسانی 

امنیت پولی کشور را دچار مشکل کردند.
پازوکی تصریح کرد: این افراد باید به دلیل 
ایجاد اخلال در نظام پولی کشور به طور قطع 
محاکمه شوند یعنی اینگونه نباشد که پیگیری 
موضوع فقط به تعیین تکلیف سپرده گذاران 

ختم شود.
** بانک مرکزی با قدرت از ثبات پولی 

کشور دفاع کند
این تحلیلگر اقتصادی در ادامه وظیفه بانک 
مرکزی را حفظ ارزش پول ملی و صیانت از 
ثبات پولی کشور دانست و گفت: بانک مرکزی 
باید با اقتدار به وظیفه خود عمل کند و به 
فشارها و هجمه هایی که افراد رانت جو بویژه 
در هفته های اخیر وارد می کنند، توجهی 

نداشته باشد.
دهد  اجازه  نباید  مرکزی  بانک  افزود:  وی 
موسسات کلاهبردار وارد شبکه پولی کشور 

شوند.
بانک ها،  پازوکی تاکید کرد: هیات مدیره 

موسسات اعتباری و تعاونی ها باید در قبال 
عملکرد آن مسئول باشند و اگر مشکلی پیش 
آمد، باید اعضای هیات مدیره آن پاسخگو باشند 

و مورد بازخواست قرار گیرند.
**از نام تعاونی سوء استفاده شد

این استاد دانشگاه با بیان اینکه موسسات 
غیرمجاز با عنوان تعاونی تاسیس شدند اظهار 
داشت: مروری بر عملکرد تعاونی ها نشان می 
دهد که اگر چه لغت تعاون زیباست و مفهوم 
والایی دارد اما برخی به نام تعاونی در این کشور 

کلاهبرداری کردند.
پازوکی ادامه داد: نمونه عملکرد تعاونی ها را 
در بخش مسکن می بینیم به شکلی که نه تنها 
مایه توزیع عادلانه درآمد در ایران نشدند بلکه 

حتی ناعادلانه کردند.
وی به مطالعات کارشناسی خود در زمینه 
عملکرد تعاونی های مسکن اشاره کرد و گفت: 
برای نمونه در محدوده شهرک غرب تهران، می 
بینید که بسیاری از کسانی که با عضویت در 
تعاونی ها در این محدوده صاحب خانه شدند، 
شهر  در  دیگر  مسکونی  واحد  یک  حداقل 
تهران داشته اند که البته این اقدام ها مربوط 

به گذشته است.
وی تاکید کرد: بنابراین باید جلوی تعاونی 
های اعتبار و موسسات جدید گرفته شود و با 
بررسی ترازنامه و بیلان مالی آنها، در صورت 
لزوم موسسات موجود از طریق ادغام یا تعیین 
تکلیف سپرده گذاران به طور کامل برچیده 
شوند که نظیر آن را برای ثامن الحجج یا میزان 

شاهد بودیم.
**مردم ریسک سپرده گذاری در 

غیرمجازها را بپذیرند
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه نباید 
سودی  غیرمجاز  موسسه  گذاران  سپرده  به 
پرداخت شود، گفت: فقط باید اصل پول آنها 
تعیین تکلیف شود.پازوکی ادامه داد: باید به 
مردم اطلاع رسانی شفاف شود که اگر سرمایه 
خود را در یک موسسه غیرمجاز سپرده گذاری 
کردند، خودشان مسئول هستند همانطور که 

در سایر کشورها نیز رویه چنین است.
** لزوم برخورد جدی نیروی انتظامی با 

غیرمجازها
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی در 
ادامه از اداره اماکن نیروی انتظامی درخواست 
کرد که اجازه تاسیس شعب و فعالیت به این 
موسسه های غیرمجاز را ندهند زیرا اگر این نهاد 

اجازه ندهد، آنها نمی توانند شعبه دایر کنند.
پازوکی ادامه داد: حتی بانک های دارای مجوز 
برای تاسیس شعب خود باید از اداره اماکن 

مجوز بگیرند.

پازوکی تحلیلگر مسائل اقتصادی: 

گردانندگان تعاونی های غیرمجاز باید محاکمه شوند
 دولت روحانی وارث بی انضباط ترین شبکه بانکی است 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۳۸ حقوقی شورای حل اختلاف قم که در شعبه 
۱۰ اجرای احکام مدنی قم به شماره ۱۰/۹6ج /۲۹۳ ثبت گردیده له آقای میثم مطیع 
علیه آقای رضا نعمتی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ ۲۱۵/۹۰۰/۴۴۹ 
ریال حق محکوم له و مبلغ ۱۰/۷۹۵/۰۲۲ ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق 
صندوق دولت ، محکوم له در قبال طلب خود اتومبیل معرفی کرده است که 

کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است:
سلام علیکم: احتراما در مورد کلاسه پرونده ۱۰/۹6ج/۲۹۳ حسب دستور مقام 
محترم قضایی در معیت خواهان پرونده آقای میثم مطیع در تاریخ ۹6/۲/۲6 
به پارکینگ لنگرود واقع در جاده کاشان مراجعه و از کامیونت بنز خاور به رنگ 
نارنجی به شماره انتظامی ۳6۸ ع ۳۷ ایران ۱6 مدل ۱۳۷۷ به شماره شاسی 
۳۷۴۰۵۱۱6۴۲۲6۷۸ و به شماره موتور ۳۳۴۹۱۰۱۰۱۵۴۲6۸ و تیپ 6۰۸ اتاق 
باری چوبی بازدید به عمل آمد. قیمت کامیونت بنز خاور 6۰۸ با توجه به وضعیت 
ظاهری خودرو و مدل آن در حال حاضر با توجه به بازار فعلی مبلغ ۲۸۵۰۰۰۰۰۰ 

ریال برآورد و تعیین میگردد. 
لازم به ذکر است که قیمت اعلامی بدون در نظر گرفتن بیمه بدنه و شخص ثالث 

آن می باشد چون اطلاعی از بیمه نامه های آن در دست نبوده است.
و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۳۹6/۰۴/۱۷ ساعت ۹/۳۰ الی ۱۰/۰۰ 
صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی 
که قصد بازدید ازمورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با 
هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد .برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس 
نقدا و ما بقی آن ظرف یک ماه از تاریخ مزایده بپردازد. این آگهی یک نوبت در یکی از 
روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم-رضا زارعی

آیا با ادغام بانك ها مشکلات بازار پولی کشور حل خواهد شد؟ 

طرحی برای عبور از بحران
درست دو هفته پیش ولی الله سیف رییس کل بانک مرکزی از برنامه این بانک برای ادغام 
بانکهای کشور خبر داد.اگرچه او پیش از این هم تلویحا درباره ادغام بانکها سخن گفته بود،اما 
موضوع چندان باز نشده بود.حتی سیف سال گذشته گفته بود که این برنامه فعلا در دستور 
کار بانک مرکزی نیست و اگر قرار باشد اجرایی شود،سال اجرای آن ۹۷ خواهدبود. حالا به 

سال ۹۷ رسیده زمزمه های آن به گوش می رسد.
پیش درآمد برنامه بانک مرکزی برای ادغام بانک ها به زمستان سال گذشته باز می گردد.

زمستانی که برای بانکها روزهای طولانی داشت.از شهریور سال گذشته بسیاری از بانکها به 
منظور تدوین صورت های مالی خود بر مبنای استاندارد IFRS  نمادهای خود را در بورس 
بسته بودند.بانک مرکزی به آنها طی چند مرحله فرصت داد تا پس از تدوین صورت های مالی 

جدید  و ارایه آن به بورس می توانند نمادهای خود را در بورس بازکنند.
آخرین فرصت آخر اسفند ۹۵ بود؛برخی بانکها که نمادشان را باز کردند،زیان های میلیاردی 
دیدند،مثل بانک ملت که ۳6۰۰ میلیارد تومان  از سرمایه اش را به محض باز کردن نمادش 
در بورس از دست داد.اما برخی بانکها هم تا آخرین روزها مقاومت کردند.بانکهایی که صورت 
های مالی شش ماه قبل از بسته شدن نماد آنها نشان می دهد که وضعیت چندان خوبی 
ندارند. حالا بانک مرکزی تصمیم گرفته که بانکهایی که تمکین نکرده اند را ادغام کند.سیف 
گفته است:» هدف ما این است که بتوانیم نسبت های مالی در صورت های مالی بانک های 
ایرانی را به نسبت های روز بانکداری دنیا نزدیک کنیم که در این حالت مهم ترین موضوع 
نسبت کفایت سرمایه بانک ها است  و برای تامین آن چند راه وجود دارد؛ اینکه سرمایه 
آورده خود را افزایش دهند،  سهام جدید در بورس عرضه کنند و یا اینکه تصمیم بگیرند با 
یکدیگر ادغام شوند.وقتی بانک ها با یکدیگر ادغام می شوند، صرفه جویی قابل توجهی برای 
آنها به همراه خواهد داشت، چراکه قیمت  تمام شده و  هزینه خدمات آنها کاهش می یابد. 
از سوی دیگر برخی از هزینه های دیگر از جلمه هزینه های مربوط به شعب کاهش می یابد 
چرا که وقتی دو بانک با یکد یگر ادغام می شوند، دیگر دلیلی برای وجود دو شعبه از آن در 
یک خیابان وجود ندارد. در این حالت می توانند یکی از شعب را تعطیل و آن را در جای 

دیگری توسعه دهند.«
خط اعتباری برای ادغام های تازه

اگرچه تصمیم به ادغام بانك ها اساسا تصمیم خوبی برای استانداردسازی بانکها مطابق با 
شیوه های بانکداری دنیاست،اما کارشناسان اقتصادی می گویند،ادغام زمانی معنا دارد که 
تعدادی بانک بزرگ خوب در کشور  وجود داشته باشد، تا بتوان بانك  هایی که عملکرد 
نامناسبی دارند را در بانک های خوب ادغام کرد.زیرا با این شیوه می توان امیداوار بود که 
مشکلات و دارایي هاي سمی بانك بد به مرور در عملکرد بانک خوب حل شود. این در حالی 
است که بررسی وضعیت بانک های کشور نشان می دهد، ترازنامه تعداد انگشت شماری از 
بانکها قابل دفاع  است که میزان دارایی آنها هم برای این ادغام ها بسیار کوچک است.  البته 
توصیه کارشناسان این است که برای اجرای برنامه ادغام بانکها بهتر است که بانک مرکزی 
ابتدا یك خط اعتباری بسیار بزرگ به اندازه دارایی بانکهایی که مشکل دارند یا کسر بزرگي 
دارند، آماده شود تا اگر قرار است ادغام  اجرایی شود این خط اعتباری به کمک برنامه ادغام 
بیاید و با این برنامه پیش برود،در غیراینصورت نمی توان امیدوار بود که ادغام های که قرار 
است انجام شود، قابل دفاع و موفق است.  البته در این میان برخی ها هم  معتقدند ادغام باعث 
می شود که مالکیت سهامداران ارشد فعلي حفظ شود و در اداره بانک ادغام شده مشکلاتی 
ایجاد کند که البته بانک مرکزی حتما برای این مشکلات دستورالعمل هایی خواهد اندیشید. 

یک نکته ابهام برانگیز
آیا ادغام می تواند موجب افزایش کفایت سرمایه بانکها شود؟ پاسخ به این سئوال با استناد 
به دیدگاه کارشناسان البته منفی است.چه آنکه به گفته آنان اساسا ادغام بانک هاي موجود 
منجر به بهبود ضریب کفایت سرمایه نمی شود. به این دلیل که ضریب کفایت سرمایه اساسا 
وقتي موثر است که از آن به عنوان یك عامل بازدارنده ورود به بحران استفاده شود.  سیستم 
بانکی ایران از طریق یک بازار بین بانکی بسیار عمیق به هم پیوسته است. در سال ۹۴ این 
بازار شاهد دو هزار هزار میلیارد تومان معامله بین بانکی بوده که عدد بسیار بزرگی است. در 
واقع هر ساعت بخشی از منابع مالی جابجا می شود  و اگر کمبودی هم باشد یک بخش از 
دارایی بخش دیگر  قرض می گیرد و بازار بین بانکی همدیگر را پوشش می دهند. حتی اگر 
در جایی کل سیستم با کمبود منابع روبرو شود، بانک مرکزی می تواند از محل ذخایر خود 
این کسری را جبران کند. اما وقتی بانکی بیش از اندازه در مبادلات روزمره خود به اصطلاح 
کم می آورد،دیگر تحمل آن برای نظام بانکی سخت می شود.از همین رو بانک مرکزی شاید 
در مقطع کنونی بهترین تصمیم را گرفته؛تصمیمی که طبق این ضرب المثل معروف ایرانی 
»جلوی زیان را از هرکجا بگیری منفعت است« می تواند مثمر ثمر باشد. کارشناسان توصیه 
می کنند که اگر بناست که این تصمیم اجرایی شود،باید بانک مرکزی توجه داشته باشد که 
هرگونه ادغامی باید با توجه به ترازنامه بانکها اجرایی شود.زیرا هم اکنون سهم دارایي سمي در 
ترازنامه همه بانك ها به جز دو بانك  در مابقی یکسان است، هرچند که در برنامه ادغام کاهش 
هزینه هاي شعب و امکان فروش اموال مازاد هم امکان پذیر می شود و این بخش هم می 
تواند به کمک بانکها برای جبران هزینه های آنها بیاید. از همین رو قطعا در نظر گرفتن خط 
اعتباری برای کمک به این بخش ضروری است.البته با توجه به وضعیت ذخایر ارزی بانک 
مرکزی به نظر می رسد،ولی الله سیف با توجه به  اعتمادی که به این خط اعتباری دارد،قصد 

دارد این تصمیم را اجرایی کند.
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مدافع سابق پرسپولیس برای پوشیدن پیراهن استقلال با 
تردید جدی روبرو است ولی به نظر می رسد از پیشنهاد این 

تیم تا حدی استقبال کرده است.
 استقلالی ها برای راضی کردن هوادارانشان و البته آرام 
کردن آنها بعد از شکست سنگین برابر العین  قصد دارند 
لیست  از  گذشته  فصل  اواسط  در  که  رضاییان  رامین 
پرسپولیس کنار گذاشته شده بود را آبی پوش کنند، اتفاقی 
که اگر عملی شود می تواند به یکی از جنجالی ترین نقل 
و انتقالات تاریخ فوتبال ایران تبدیل بشود. اما نکته جالب 
این است که رضاییان تا این لحظه هیچ واکنشی نسبت به 

پیوستن به استقلال انجام نداده است ولی گفته می شود اگر 
شرایط برای پیوستنش به فوتبال خارج از کشور فراهم نشود، 
قصد دارد با استقلال قرارداد امضا کند. در این بین گفته می 
شود هدف اصلی رضاییان حضور در خارج از کشور است 
و برای این که فوتبالش را در اروپا ادامه بدهد، هیچ شرط 
مالی ندارد اما اگر پیشنهادی به دستش نرسد، احتمال این 
که با استقلال قرارداد امضا کند بسیار زیاد است. البته طبق 
قرار قبلی مذاکرات استقلال با رامین رضاییان بعد از بازی با 
ازبکستان رسما آغاز می شود و باید دید طرفین برای عقد 

این قرارداد خبرساز به توافق می رسند یا نه.

رییس هیأت فوتبال استان قم محمد چهرقانی را به عنوان سرپرست روابط عمومی این 
هیأت ورزشی منصوب کرد.

به گزارش ...، کریم بهرامی که در اواخر اسفندماه ۹۵ برای دومین بار رییس هیأت فوتبال 
استان قم شد، از ابتدای سال جاری در راستای تقویت فعالیت های این هیأت ورزشی در 
استان، اعمال تغییرات در کمیته ها و بخش های مختلف آموزشی این هیأت را آغاز کرده 
است. در همین راستا وی با صدور حکمی، محمد چهرقانی را به عنوان سرپرست روابط 
عمومی هیأت فوتبال استان قم منصوب کرد. چهرقانی از خبرنگاران فعال حوزه ورزشی و به 
ویژه فوتبال و فوتسال در استان قم بوده که ارتباط نزدیک و تنگاتنگی با رسانه ها و مطبوعات 
این استان دارد. در حکم انتصاب بهرامی، رییس هیأت فوتبال استان قم خطاب محمد 
چهرقانی آمده است: »نظر به تجربه و شایستگی جنابعالی در امور مربوط به فعالیت های حوزه 
فوتبال و در راستای اجرای اساسنامه هیأت های فوتبال استان ها مصوب فدراسیون فوتبال 
جمهوری اسلامی ایران، به موجب این ابلاغ به عنوان سرپرست روابط عمومی هیأت فوتبال 

استان قم منصوب می گردید.«

 لزوم هوشیاری هواداران تیم ملی 

فوتبال علیه دشمن؛ توصیه های رئیس حراست فدراسیون

 مدافع تیم ملی در چالش مهمترین انتخاب فوتبالی

رضاییان در دوراهی اروپا و استقلال 

انتصاب سرپرست روابط عمومی هیأت فوتبال استان قم

هم ورشکست شدند، هم رئیس ندارند؛

الاهلی قربانی ناتوی عربی
در حالیکه پرسپولیس نظم ساختاری خوبی دارد الاهلی عربستان هم اسپانسر 
قطری خودش را از دست داد و هم رئیسش استعفا داده؛ باید دید نماینده ایران از 

این فرصت استفاده می کند؟
 پرسپولیس رسید به الاهلی عربستان، دیداری که به دلایلی واضح هم از منظر 
فوتبالی و هم از جهات دیگر بسیار مهم است و حساس. پرسپولیس البته در این 
قرعه کشی تا حدودی خوش شانس بود نه از این جهت که میزبان نیست  که این 
دقیقا بدشانسی این تیم محسوب می شود - بلکه از آن دیدگاه که حریفش لااقل 
تا سی روز آینده تمرکز ندارد و به هم ریخته است. الاهلی عربستان تقریبا همزمان 
با قرعه کشی در هتل ماریوت کوالالامپور همه چیزش به هم ریخت، شاید دقیقا 
به همین دلیل بود که دو نماینده این تیم در هتل ماریوت پس از مشخص شدن 
قرعه  و مواجهه با پرسپولیس آنهمه افسوس خوردند و ترسیدند. در واقع از قیافه 
آنها میشد فهمید که دوست ندارند به نمایندگی از اعراب مقابل پرسپولیس ایران 
شکست خورده باشند و راه را برای صعود پرسپولیس هموار کنند. اما در پس ذهن 
آنها چه می گذشت که اینهمه وادادند؟ الاهلی بسیار بد شانس بود، علاوه بر اینکه 
پرسپولیس در اوج دوران زندگی اش در همه چند دهه گذشته به سر می برد باید 
تاکید کرد که خود الاهلی بسیار آشفته است. اولین اتفاق همزمان برای آنها این بود: 
به هم ریختن روابط عربستان با قطر که البته یک سر آن هم به مناسبات سیاسی 
قطر با ایران برمیگشت و خروج این کشور از ناتوی عربی مقابل ایران. این اتفاق اما 
اگر برای هیچ تیمی در آسیا ضرر زنده نبوده باشد برای الاهلی هست چون اسپانسر 
این تیم از بد روزگارشان شرکت هوایی قطر بود که یکی از بزرگترین برخی می 
گویند بزرگترین- شرکت های هوایی جهان شمرده می شود. خروج این اسپانسر از 
روی پیراهن الاهلی یعنی از دست رفتن کلی پول! پیش از آن هم المرزوقی رئیس 
این باشگاه از سمت خود استعفا کرده بود تا این باشگاه بدون صاحب بماند. نکته 
اینجاست که تا ۲۰روز بعد از این هم مجمع این باشگاه تشکیل جلسه نمی دهد تا 
رئیس را انتخاب کند و این یعنی ولنگاری حریف پرسپولیس در صحرای عربستان. 
این دو اتفاق برای پرسپولیس نه یعنی پیروزی که یعنی فرصت برای بردن حریف 
و گم کردن این باشگاه در توفان شن عربستان. پرسپولیس در این ۲۰ روز می تواند 
بازیکن بگیرد، روی برنامه های مربی اش کار کند، بدنسازی کند، اردو برود، آماده 
باشد و تمام نقاط ضعف خودش را برطرف کند و نقاط قوت الاهلی را پیدا کند. 
الاهلی به این راحتی نمی تواند خودش را جمع و جور کند آنها در پی تصمیم های 
اشتباه عربستان و خام شدن در برابر ترامپ مشکلاتی را برای کشور خودشان به 
بار آورده اند که یکی از آنها همین موضوع است. حالا پرسپولیس است و تمرکزی 
۲۵ روزه برای صعود به نیمه نهایی و لشکر کشی برابر برنده العین امارات و الهلال 

عربستان. باید دید پرسپولیس چگونه از این فرصت استفاده می کند؟

نجفی: 

قانون و تبصره ای برای نقض حکم فیفا 
وجود ندارد

معاون حقوقی باشگاه تراکتورسازی تأکید کرد که هیچ قانون و تبصره ای برای نقض 
حکم فیفا وجود ندارد و این باشگاه نمی تواند بازیکن جدید بگیرد.

آرش نجفی درباره منع تیم تراکتورسازی از جذب سه بازیکن آزاد در فصل 
نقل وانتقالات تابستانی، اظهار داشت: ما ابتدا فکر می کردیم که می توانیم پس از 
پایان فصل نقل وانتقالات سه بازیکن آزاد جذب کنیم، اما پس از استعلامی که 
فدراسیون فوتبال از فیفا گرفت، مشخص شد که نمی توانیم این کار را انجام دهیم.

معاون حقوقی باشگاه تراکتورسازی در پاسخ به این سؤال که »آیا راه دیگری 
برای تغییر نظر فیفا وجود دارد؟«، گفت: الان کار از کار گذشته است و هیچ قانون و 
تبصره ای دیگری برای ما وجود ندارد که بتوانیم این حکم را نقض کنیم. تنها کاری 
که الان باشگاه تراکتورسازی می تواند انجام بدهد این است که قرارداد بازیکنان 
سال قبل را تمدید کند، چون عملًا دیگر هیچ راهی برای جذب بازیکن جدید 
وجود ندارد. نجفی با اشاره به آخرین وضعیت پرونده حقوقی باشگاه تراکتورسازی، 
خاطرنشان کرد: خدا را شکر خیلی از پرونده ها در فیفا حل شدند. پرونده تونی 
اولیویرا و یکی دو نفر دیگر که به طور کلی مختومه شده است و الان فقط سه 
پرونده باز در فیفا داریم. دیتمار بیکای و آیان رمسی هم که با آنها برای پرداخت 
بدهی  بدهی های شان به صورت قسطی به توافق رسیده بودیم، هنوز نتوانسته ایم 
با آنها تسویه حساب کنیم، چون بودجه ای نداریم. البته الان هیچ خطری باشگاه 

تراکتورسازی را تهدید نمی کند.

پرسپولیس در یک صورت با ناطق
 مذاکره می کند

باشگاه پرسپولیس در یک صورت با سعد ناطق وارد مذاکره خواهد شد.
سعد ناطق، مدافع تیم ملی عراق که به همراه تیم ملی کشور جهت انجام بازی با 
ژاپن در رقابت های انتخابی جام جهانی روسیه به تهران سفر کرده، آماده است تا با 
مسئولان باشگاه پرسپولیس مذاکره کند. این در حالی است که محمد ترکاشوند، 
مسئول نقل  وانتقالات باشگاه پرسپولیس در دبی حضور دارد. پرسپولیسی ها چند 
وقت به دنبال جذب ناطق بودند، اما این بازیکن به دلایل مختلف سفرش به تهران 
کنسل شد. در حال حاضر فرصت خوبی نصیب مسئولان باشگاه پرسپولیس شده 
است تا در صورت لزوم با مدافع عراقی وارد مذاکره شوند. البته در این زمینه تصمیم 
نهایی را برانکو ایوانکوویچ اتخاذ خواهد کرد. قرار است مسئولان باشگاه پرسپولیس 
برانکو را در جریان سفر ناطق به تهران قرار دهند و اگر او بخواهد این باشگاه برای 
جذب مدافع ۲۴ ساله تیم ملی عراق اقدام خواهد کرد. برانکو اخیراً اعلام کرده بود 
در اکثر پست ها به دنبال اضافه کردن بازیکن جوان و زیر ۲۳ سال به تیمش است و 
از این رو باید دید او موافق جذب ناطق خواهد بود یا نه. ضمن اینکه باید این موضوع 
را در نظر گرفت که با آمدن سیامک نعمتی و به احتمال زیاد احمد نوراللهی به 
پرسپولیس لیست این تیم فعلًا یک جای خالی در لیست بزرگسالان خود دارد. 

البته اگر سروش رفیعی در این تیم ماندنی شود.

هشدار شدید AFC درباره بی احترامی به 
داوران در مسابقات داخلی و قاره ای

کنفدراسیون فوتبال آسیا ضمن اعلام جرایم دیدار ججو یونایتد و اوراواردز ژاپن، 
اعلام کرد از این به بعد به هیچ وجه در رابطه با درگیری با داوران مسابقه، مماشات 
نخواهد کرد. در جریان دیدار ججو یونایتد و اوراواردز که درگیری های زیادی رخ 
داد و داور مسابقه نیز از آن بی نصیب نبود، کنفدراسیون فوتبال آسیا جرایم تیم ها را 
اعلام کرد و ضمن بیانیه ای هشدار داد از این به بعد با تیم هایی که مسائل انضباطی 
را رعایت نکنند، برخورد فیزیکی و بی احترامی با داور مسابقه داشته باشند، برخورد 
 AFC .بسیار جدی خواهد داشت و تیم ها را با جرایم سنگینی روبه رو خواهد کرد
همچنین اعلام کرده است حتی در رقابت های داخلی تیم ها یعنی رقابت های لیگ 
هم اگر با داور مسابقه برخورد فیزیکی شود و به او بی احترامی صورت گیرد، به 
شدیدترین شکل ممکن برخورد خواهد کرد به همین خاطر جوهر فریزل بازیکن 
مالزیایی به دلیل هل دادن مسابقه ۱۲ ماه از همراهی تیمش محروم است و ۴۰ 

هزار دلار نیز جریمه شد. این اولین اقدام AFC برای مسائل انضباطی بوده است.

رادیو ورزش یونان مدعی شد

بهنام برزای به زودی در لیگ یونان
رادیو ورزش یونان اعلام کرد بهنام برزای به زودی به تیمی در لیگ یونان خواهد 
پیوست. به نظر می رسد روند حضور بازیکنان ایرانی در فوتبال یونان همچنان ادامه 
دارد، بعد از حضور موفق کریم انصاری فرد و مسعود شجاعی در لیگ یونان، نیما 
داغستانی به تیم پاناگلالیوس در لیگ دسته یک یونان پیوست و در ادامه مبین 
میردورقی بازیکن سابق استقلال اهواز به تیم پانسرایکوس پیوست. رادیو ورزش 
یونان نوشت: بهنام برزای مهاجم و هافبک راست که در سالهای اخیر در تیم 
استقلال بازی کرده است، دیگر بازیکنی است که با یک تیم یونانی به توافق رسیده 
است و به زودی راهی این کشور خواهد شد و قراردادش را امضا خواهد کرد. این 
مهاجم که سابقه بازی برای تیم ملی ایران را ندارد، در تیم هایی چون صنعت نفت 
و راه آهن نیز در فوتبال ایران بازی کرده است. در ادامه آمده است که این بازیکن 
پیشنهاد یک تیم چینی را رد کرده است و می خواهد در تیمی بازی کند که فرصت 

برای بازی کردن داشته باشد.

رضایی به سپیدرود پیوست 
مهاجم فصل گذشته سایپا به تیم سپیدرود رشت پیوست.

غلامرضا رضایی، مهاجم فصل گذشته تیم سایپا با عقد قراردادی یک ساله به 
تیم سپیدرود رشت پیوست. رضایی سابقه عضویت در تیم های پرسپولیس، فولاد 

خوزستان و فجرسپاسی را در کارنامه دارد.

با تأکید وزیر ورزش

افتخاری و منصوریان در استقلال ماندنی شدند
وزیر ورزش و جوانان به مدیرعامل استقلال تأکید کرد که با قدرتش به کارش در این 

باشگاه ادامه دهد.
 سیدرضا افتخارى ظهر روز )پنجشنبه( با مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان دیدار 
و گفت وگو کرد. در این دیدار که دو ساعت طول کشید، مدیرعامل استقلال گزارش 
کاملی از اقدامات و فعالیت هاى صورت گرفته در دوران مدیریت خود شامل تعیین 
تکلیف پرونده هاى گذشته در فیفا، پیگیرى مطالبات بازیکنان، وضعیت بدهی هاى مالیاتی 
باقیمانده از گذشته، توسعه و تقویت تیم هاى پایه استقلال، آماده سازى و بازسازى ورزشگاه 

امام رضا )ع( و کمپ استقلال با همکارى بخش خصوصی ارائه کرد.
از دیگر موضوعات مطرح شده در این نشست، برنامه هاى جارى باشگاه براى فصل آینده، 
همکارى بیشتر با سامانه ۳۰۹۰، جذب بازیکنان جدید و مؤثر، استفاده از امکانات و منابع 
بخش خصوصی براى درآمد پایدار و عدم وابستگی به بودجه دولتی و ترمیم هیئت مدیره 

تا پیش از پایان خردادماه بود.
 در این دیدار وزیر ورزش و جوانان با ابراز رضایت از عملکرد مدیرعامل و سرمربی 
استقلال گفت: شما توانستید در این مدت کوتاه بدون بودجه دولتی، پنج میلیارد تومان 
از بدهی هاى تان، هزینه هاى سنگین مربوط به حضور در بازى هاى آسیایی و بدهی هاى 

گذشته به بازیکنان خارجی را پرداخت کنید.
وی افزود: استقلال از انتهای جدول به بالا آمد و نایب قهرمان شد، سهمیه آسیایی 
گرفت و در شرایطی که نمی توانستید بازیکن جدید جذب کنید، با استفاده از جوانان 
خود دست به کار بزرگی زدید و تا مرحله یک هشتم آسیا تیم هاى قدرتمندى را 

شکست دادید.
وزیر ورزش و جوانان ضمن اشاره به این که وزارتخانه از عملکردتان رضایت دارد و با 
تأکید بر اینکه با قدرت به کارتان ادامه دهید، خاطرنشان کرد: در فصل جدید نقاط ضعف 

را برطرف و رضایت هواداران را بیش از گذشته به دست خواهید آورد.
سلطانی فر در پایان از اینکه باشگاه استقلال توانست براى اولین بار ۸۰ درصد  مطالبات 
بازیکنان و کادر فنی و حقوق کارکنان کارکنان را پرداخت کند، ابراز رضایت کرده و از 

مدیرعامل باشگاه به واسطه اینکه برخلاف گذشته بدهی ایجاد نکرده است، تشکر کرد.

روشن:

 آقای فریبا! نباید به خاطر پست و مقام گول 
عوامل دیگری را بخورید!

پیشکسوت تیم استقلال از بهتاش فریبا خواست که اگر حرفی دارد به خاطر هواداران 
بزنند.

پس از اینکه حسن روشن در گفت وگوی خود با تسنیم اظهار داشت که باید سرمربی 
خارجی هدایت استقلال را برعهده بگیرد، بهتاش فریبا مدیرفنی استقلال پاسخ داده 
که چرا وقتی استقلال در دربی سال ۵۲ شش گل خورد، رایکوف سرمربی وقت تیم را 
تغییر ندادند. روشن در واکنش به اظهارات فریبا گفت: در ابتدا باید بگویم ما نباید سر این 
چیزها با هم دعوا کنیم. اگر قرار بود انتقاد کنیم، از ابتدای فصل از علیرضا منصوریان انتقاد 

می کردیم. اتفاقاً از ابتدای فصل انتقادی نکردیم تا به استقلال کمک کنیم.
وی افزود: حرف من این است که آقایان از مدیرعامل گرفته تا سرمربی پس از شکست 
برابر العین باید استعفا می کردند. اگر مردم به خاطر دوست داشتن آقایان راضی به این کار 

نمی شدند، قضیه فرق می کرد. 
نه قصد جواب دادن به نصرالله عبداللهی را دارم و نه فریبا را. مرحوم منصور پورحیدری 
زمانی که قصد داشت سرمربی استقلال شود، رایکوف دو سه سال به او کمک کرد. 
آقای فریبا! آقای عبداللهی! ما نگفتیم شما نمی فهمید. پس از شکست استقلال در 
دربی سال ۵۲، قرار شد که رایکوف را بردارند، اما تماشاگران استقلال در نخستین 
تمرین پس از آن شکست مخالفت کرده و حمایت شان را اعلام کردند. پس از دربی 
۵۲، روزی که رایکوف سر تمرین حاضر شد، استادیوم محل تمرین پر از تماشاگر شده 
بود. امروز همه باید به احترام مردم استعفا می کردند تا اگر هواداران مخالفت می کردند، 

دوباره برمی گشتند.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: وضع مالی عبداللهی و فریبا خوب است 
و به آنها این وصله نمی چسبد که به خاطر پول این حرف ها را می زنند، اما نباید به خاطر 
پست و مقام گول عوامل دیگر را بخورند. عبداللهی و فریبا بچه های خوبی هستند، اما 
قرار نیست من در باشگاه استقلال کاره ای شوم و بگویم افتخاری مدیرعامل خوبی است! 

بنابراین ما دنبال پست و مقام نیستیم.
روشن در واکنش به اینکه فریبا گفته شاید حرف هایی بزنم که روشن دوست نداشته 
باشد، گفت: بهتاش پسر خوبی است، اما اگر چیزی می داند، به خاطر هواداران بگوید. آقای 

فریبا، خواهش می کنم حرف بزن تا مردم بفهمند.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا هنوز هم اعتقاد دارد که سرمربی استقلال باید خارجی 
باشد، تصریح کرد: صددرصد این نظر را دارم. برانکو مربی درجه یک اروپا نیست، اما در 

پرسپولیس مدیریت کرد. کریم باقری هم کنار او تجربه کسب می کند.

سرپرست باشگاه پرسپولیس می گوید این باشگاه از محل 
سامانه هواداری تا به حال ۳۳ میلیارد تومان دریافتی داشته اما باز 

هم ۱۵ میلیارد تومان طلبکار است.
علی اکبر طاهری  درباره شرایط این روزهای باشگاه پرسپولیس 
و همین طور  اختلافات میان باشگاه و  اسپانسر به صحبت 
پرداخت. سرپرست باشگاه پرسپولیس در بخشی از این گفت وگو 
عنوان کرد: باشگاه پرسپولیس از سامانه هواداری چیزی نزدیک 

به ۳۳ میلیارد تومان دریافت کرده است.
در ادامه  گفت وگوی خبرنگار ایسنا را با علی اکبر طاهری 

می خوانید:
* قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا برگزار شد و طبق این 
قرعه کشی پرسپولیس باید به مصاف الاهلی امارات برود. 

دیدارتان با الاهلی را چطور ارزیابی می کنید؟
قرعه کشی به نحوی بود که دو تیم از عربستان و یک تیم از 
امارات در قرعه حضور داشتند و می توانستند حریف ما شوند. 
ما دوست داشتیم شرایط به گونه ای می شد که می توانستیم در 
تهران میزبانی کنیم و تماشاگر داشته باشیم اما این الزامات را 
ایجاد کرده اند و در حال  حاضر این شرایط به وجود آمده است. 
در این مرحله خیلی ها صحبت می کنند و می گویند که بازی با 
الاهلی برای ما بهتر است اما من معتقدم که همه این چهار تیم 
قابلیت های خود را نشان داده اند تا به این مرحله صعود کنند. 
همه این تیم ها مدعی هستند. طبیعتا ما هم باید کار کنیم و 
نباید به این فکر کنیم که حریف در چه حدی قرار دارد. باید 
آن چنان مقابل این تیم قوی حاضر شویم که در بازی رفت 
و برگشت بتوانیم ان شاء الله این مرحله را بگذارنیم و در بازی 
مرحله بعد به فینال این رقابت ها برسیم. هدف کلی ما این است. 
خیلی نمی خواهیم به مسائل جزئی نظیر مصدومیت بازیکنان 

حریف بپردازیم.
* تیم تان قرار است از الاهلی در کجا میزبانی کند؟

 برای انتخاب کشور ثالث شرایط مختلفی را از نظر آب و هوایی 
بررسی کردیم به طور مثال زمانی که عمان را به عنوان میزبان 
انتخاب کردیم انتظاراتی داشتیم نظیر این که هواداران مان و 
ایرانیان مقیم آن جا به ورزشگاه بیایند که البته تعداد کمی به 
ورزشگاه آمدند و بیشتر اعضای کانون هواداران مان که از تهران 
رفته بودند تیم را مورد تشویق قرار داده بودند. در نهایت تصمیم 
گرفتیم میزبانی خودمان را در یکی از کشورهای تاجیکستان یا 
ترکمنستان برگزار کنیم تا شاید وضعیت آب و هوایی در آن جا 
بهتر باشد. البته انتخاب کشور میزبان منوط به شرایط مختلفی از 
جمله شرایط پروازی خواهد بود. البته به بحث کشور قطر هم فکر 
می کنیم شاید این کشور را به عنوان میزبان انتخاب کنیم. فعلا در 

حال  رایزنی هستیم و تصمیم قطعی نگرفته ایم.
به  نسبت  مختلفی  رسانه های  اخیر  روزهای  طی   *
عملکرد شما در باشگاه پرسپولیس انتقاد کردند، چند 

درصد از این انتقادها را وارد می دانید؟
همه رسانه ها برای ما عزیز هستند. شاید نگاه ها با هم متفاوت 
باشد که چنین زمینه هایی را برای انتقاد ایجاد می کند. من 
همیشه به بحث ارتباطات احترام می گذارم و معتقدم که نقش 
مهم در ارتباطات، ابتدا ساختارها هستند، اما آن کسی که به 
این ساختارها - که همان رسانه ها هستند - معنا می دهند افراد 
و خبرنگاران هستند و همیشه گفته ام که نگاه ما باید طوری 
باشد که دل هواداران ما شاد شود. شاید خیلی از اتفاقاتی که 
منعکس می شود وقایع خوب را می پوشاند. حیف است که 

شما پوشش خوب را رها کنید و به یک نقطه ضعف کوچک 
بپردازید. من همیشه می گویم که همه چیز ما برای هواداران 
است. به همین خاطر انتظار دارم که رسانه ها همه تمرکزشان بر 
روی هواداران باشند. گاهی اوقات یک اتفاق رخ می دهد که باید 
آن خبر را منتشر کرد. به طور مثال روز چهارشنبه در مجلس 
شورای اسلامی یک اتفاق تروریستی رخ داد که باید آن را منتشر 
می کردیم یا به طور مثال در یک زمین فوتبال بازیکنی آسیب 
می بیند، باید خبر آن را منتشر کرد اما اگر بخواهیم این مساله را 
پررنگ کنیم، با سبک و سیاق من جور در نمی آید. بارها گفته ام 
که درباره یک مساله خاص بخش مثبت آن را پوشش بدهید. 
هیچ زمانی من درباره شنیده ها و همین طور اظهارات دیگران 
نسبت به خودم صحبتی نکرده ام. متاسفانه برخی از رسانه ها 
حرمت ها را نگه نمی دارند و یکی از عزیزان ما که در فوتبال است 
و از اسطوره های فوتبال ما محسوب می شود و در بخش مربیگری 
هم فعالیت دارد، بیایند به من بگویند که فلانی چنین حرفی زده 
است. من هم بگویم اگر او به من گفته شما چرا ناراحتید؟ باید 
مراقب باشیم حرمت خودمان را نگه داریم. اگر انتظار داریم طرف 
مقابل حرمت ما را نگه دارد ابتدا ما باید به او احترام بگذاریم. 
حتی یکی از خبرنگاران روزی به من گفت  که فلانی پس از یک 
بازی این توهین ها را خطاب به شما مطرح کرده است و گفت  
که هواداران می خواهند که شما جواب آن فرد را بدهید اما من 

پاسخی ندادم.
* البته در این میان هم انتقاداتی از سوی مربی شما 
را  انتقاداتی  برانکو در یک مصاحبه  آقای  مطرح شد. 

نسبت به دریافت نکردن پاداش ۱۰ درصدی مطرح کرد.
در مورد مبلغ قراردادها باید بگویم که بهتر است به عرف 
باشگاه ها رجوع کنید. در خیلی از باشگاه ها تمام ۱۰۰ درصد پول 
را پرداخت نمی کنند. خیلی اگر خوب داده باشند ۸۰ درصد 
آن را پرداخت می کنند. ما هم خدا را شکر می کنیم که تا به 
امروز ۸۰ درصد از مبالغ قراردادها را پرداخت کردیم اما درباره 
پاداش ها و موارد این چنینی که مطرح می شود، باید بگویم که 
اینها آپشن هستند و باید محاسبه شوند. شاید یک بازیکن یا یک 

مربی تخلفاتی را انجام داده است؛ به طور مثال سازمان لیگ از 
کمیته  انضباطی باشگاه جریمه کرده باشد. این مسائل را به طور 
کلی مطرح می کنم و ربطی به آقای برانکو ندارد. حرف من این 
است که در مورد این آپشن ها باید حساب و کتاب انجام بدهیم 
و مسائل مختلف را بررسی کنیم و درباره نحوه پرداخت تصمیم 
گیری کنیم. در باشگاه پرسپولیس همه چیز بر اساس یک 
سیستم پیش  می رود و به ارتباط افراد با یکدیگر کاری نداریم. 
من اگر در باشگاه پرسپولیس فعالیت می کنم به دنبال این هستم 
که پرداخت ها به صورت سیستماتیک انجام شود و همه به یک 

اندازه پول بگیرند.
* یعنی شما می گویید که پول برانکو را به طور کامل 

پرداخت کرده اید؟
همه چیز بر اساس قرارداد پیش رفته است. دو سال قبل که 
ما آمدیم، ایشان چیزی دریافت نکرده بودند اما طی این سال ها 
به مرور پرداخت های مناسبی را انجام دادیم، البته نه فقط برای 
آقای برانکو،  بلکه برای همه بازیکنان به موقع پرداختی داشتیم. 
تمام پول هایی که پرداخت می شود به مرور و بر اساس ورودی 

باشگاه انجام خواهد شد.
* البته آقای برانکو انتقادات دیگری نظیر این که افرادی 
در باشگاه او را مقابل بازیکنان قرار می دهند هم مطرح 

کرده بود.
که چنین  فهمیدم  وقتی  ندارم.  کاری  مسائل  این  به  من 
مصاحبه ای از آقای برانکو منتشر شده است با خودشان تماس 
گرفتم و ایشان به من گفتند که من با رسانه ای مصاحبه  انجام 
نداده ام. من عین حرف برانکو را مطرح کردم و گفتم که برانکو 
گفته من مصاحبه نکرده ام. نه این که بخواهم بگویم که او 
مصاحبه نکرده است. شاید برانکو در نشستی به صورت خصوصی 
و خارج از مصاحبه حرف هایی زده باشد. کاری به این مسائل 
ندارم و فقط گفتم که برانکو به من گفته است مصاحبه نکرده ام. 
این هم نباید این قدر موضوع بزرگی شود. بهتر است به این فکر 
کنید که ما نتایج تیم را چگونه به دست آوردیم. آیا این نتایج با 

دعوا به دست آمده است؟

* طی روزهای گذشته اسناد زیادی در رسانه ها منتشر 
شد مبنی بر این که شما تا به امروز نزدیک به ۴۵ میلیارد 
تومان از سامانه هواداری دریافت کرده اید؛ یعنی چیزی 
حدود ۶ میلیارد تومان هم بابت فصل بعد گرفته اید. این 

موارد را تایید می کنید؟
هیچ کدام مورد تایید نیست. ما همین الان ۱۵ میلیارد تومان 

برای هزینه جاری کم داریم.
* یعنی ۱۵ میلیارد از  اسپانسر طلبکار هستید؟

بله . البته ما قراردادی با  اسپانسر داریم که در این قرارداد تعهداتی 
وجود دارد. بعضی ها چون عدد بزرگ است، نمی دانند که دقیقا 
موضوع چیست. قبل از این که پول به باشگاه بیاید هزینه هایش 
ایجاد شده است. یعنی محل هزینه های آن مشخص شده است. 
پول به بازیکن می دهیم، بابت اجاره زمین باید پرداختی داشته 
باشیم، پول برق، آب و دستمزد کادرفنی و همین طور هزینه های 

این چنینی را نیز باید پرداخت کنیم.
* یعنی شما دریافت ۴۵ میلیارد تومان را تایید می کنید؟

۴۵ میلیارد تومان از سامانه ۳۰۹۰ دریافت نکرده ایم. از طریق 
 اسپانسرمان یعنی ۳۰۹۰ حدود ۳۳ میلیارد تومان دریافتی 
داشته ایم. البته یک بخش کار ما با بانک کوثر است که قرارداد آن 
چیز دیگری است. یعنی هواداران در آن جا حساب باز می کنند 
و از سود پول آنها مبلغی را به باشگاه می دهند. یا به طور مثال با 
کرمان خودرو همکاری کردیم که بابت آن پولی را گرفته ایم یا با 

بیمه ایران هم همکاری داشته ایم.
*  پس دریافتی شما ۴۵ میلیارد تومان نشده است؟

نه این گونه که شما می گویید نیست، چون دریافتی های ما 
همه قطعی نیست اما باید بنشینیم و مورد به مورد همه آنها را 

حساب و کتاب کنیم.
* شایعه شده بود که شما قرار بوده از وزارت ورزش و 
جوانان مبلغی را بابت پرداخت به مانوئل ژوزه دریافت 
کنید و به خاطر این مساله ناراحت هستید، این موضوع 

را تایید می کنید؟
من چنین صحبتی را با وزارت ورزش و جوانان نداشتم و قرار 
نبود که پول بگیریم اما از هر جایی که فکر کنید به دنبال کمک 
هستیم چون عدد پرداختی ما به ژوزه بسیار بالا است. البته هنوز 

مشخص نیست که باید چه مقدار را پرداخت کنیم.
* مساله دیگری که مطرح می شود این است که شایعه 
شده شما زمانی که به باشگاه پرسپولیس آمدید مبلغ 
محکومیت باشگاه پرسپولیس به خاطر پرونده مانوئل 
ژوزه حدود ۴۰۰ هزار یورو بوده است اما در حال  حاضر 
نزدیک به یک میلیون و ۷۰۰ هزار یورو شده است. درباره 

این مساله هم صحبت می کنید؟
)با خنده( من فقط به این صحبت می خندم. به خاطر مسائل 
خود پرونده نمی توانیم خیلی از مسائل را مطرح کنیم اما روزی 
که رای نهایی صادر شود مسئول کمیته  حقوقی باشگاه را مقابل 
رسانه ها می نشانم تا از ریز و جزئیات این پرونده برایتان صحبت 
کند. اصلا این حرف هایی که مطرح می شود صحت ندارد. قبل از 
این که من به باشگاه پرسپولیس بیایم حکم صادر شده بود. بعد 
ما تقاضای تجدید نظر کردیم و پرونده را در ادامه  پیگیری کردیم.
* یعنی فکر می کنید برخی به خاطر تضعیف شما و 
باشگاه پرسپولیس مدارکی از پول های دریافتی تان از 

 اسپانسر را در اختیار رسانه ها قرار دادند؟
خداوند همه را به راه راست هدایت کند.

AFC تاجیکستان،  ترکمنستان یا قطر پیشنهاد پرسپولیس به

طاهری: ۳۳ میلیارد از اسپانسر گرفتیم اما ۱۵ میلیارد طلبکاریم

رییس حراست فدراسیون فوتبال اعلام کرد دیدار ایران و ازبکستان بدون هیچ مشکلی و 
در امنیت کامل روز دوشنبه برگزار خواهد شد.

حوادث تروریستی روز چهارشنبه در تهران بازتاب گسترده ای در سطح دنیا داشت و 
بسیاری اقدام به محکوم کردن این حواشی انجام دادند. در این راستا فدراسیون جهانی فوتبال 
که همواره فوتبال را مقوله ای جدا از سیاست دانسته و برای برگزاری مسابقات در امنیت 
کامل تلاش کرده، نامه ای را به فدراسیون ایران ارسال کرد. در نامه فیفا به فدراسیون ایران 
درباره امنیت تهران برای برگزاری دیدار تیم های ایران - ازبکستان و عراق - ژاپن سوال شده 
بود. حتی مسئولان مسئولان فیفا و AFC از مسئولان فدراسیون فوتبال ایران درخواست 
کردند ضمانت های لازم را برای تأمین امنیت در تهران را بدهند. آنها همچنین تهدید کرده 
بودند که اگر ضمانت های لازم داده نشود اجازه برگزاری این مسابقات را در تهران نمی دهند.

از این رو روز پنجشنبه معاون امنیتی دادستان تهران تضمین داد که تدابیر ویژه ای برای 
بازی فوتبال ایران و ازبکستان و همچنین دیدار والیبال ایران و بلژیک در نظر گرفته و شورای 

تامین نیز برنامه های لازم را اجرا می کند.
با این حال فیفا منتظر جواب مسئولان ایرانی بود و پس از نامه ای که فدراسیون به فیفا 

ارسال کرد، رییس کمیته حراست فدراسیون نیز اطمینان داد دیدار روز دوشنبه در امنیت 
کامل برگزار خواهد شد. محمدحسین حمیسی در این باره به میزان گفت: »این اقدام 
کور ترویستی هیچ خللی در برگزاری مسابقات انتخابی جام جهانی نخواهد داشت. ایران 
اسلامی کشور امن و لنگرگاه ثبات در منطقه است. وزارت ورزش و جوانان با همکاری سایر 
ارگان های انتظامی و امنیتی برنامه ریزی خوبی در راستای حفظ و ارتقای مسائل امنیتی چه 

در استادیوم و سالن های برگزاری مسابقات اعم از فوتبال و والیبال را در دستور کار دارد.«
او درباره بلیت فروشی بازی ایران و ازبکستان نیز توضیح داد: »فروش بلیت برای تماشاگران 
به صورت الکترونیکی خواهد بود و هواداران هم برای تماشای بازی ایران و ازبکستان می توانند 

از طریق سایت اقدام کنند.«
بر اساس مسائل مطرح شده دیدار ایران و ازبکستان روز دوشنبه با حضور ده ها هزار هوادار 
مشتاق برگزار می شود؛ دیداری که برای تیم ملی ایران اهمیت بسیار زیادی دارد و می تواند 
صعود تاریخی به جام جهانی روسیه را رقم بزند. از این رو فدراسیون فوتبال پیش بینی های 
لازم برای حضور پرتعداد علاقه مندان در ورزشگاه را انجام داده و به نظر می رسد در صورت 

برد تیم ملی مقابل ازبکستان یک جشن باشکوه در ورزشگاه آزادی برگزار شود.
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مشکلات تنفس از راه دهان
تنفس از راه دهان یک مشکل سلامتی به شمار می آید. شیوع بیشتر این مشکل در 
کودکان ملاحظه می گردد و با توجه به این امر که کودکان در سنین رشد قرار دارند، 
این مشکل می تواند سبب اختلال در رشد فیزیولوژیکی کودکان گردد. اگر هنوز هم در 
تعجب به سر می برید که چرا تنفس دهانی سبب بروز مشکل می شود، بهتر است به 

مشکلات تنفس از راه دهان که در زیر به آنها اشاره می شود توجه کنید.
خشکی دهان

خشکی دهان و یا سندرم سوزش دهان می تواند یکی از نتایج تنفس از راه دهان باشد. 
حتی ممکن است جزء اولین اثراتی باشد که متوجه می شوید. تنفس از راه دهان سبب 
خشک شدن بزاق دهان می شود. در این حالت لب ها و دهان خشک شده و احساس 
سوزش در دهان ایجاد می شود و حتی ممکن است منجر به تغییر حس چشایی شود.

بهترین توصیه و راه درمان پیشنهادی، تنفس از راه بینی است. نوشیدن آب کافی 
و همچنین ماندن در محیط مرطوب، از دیگر نکات کلیدی به شمار می آید. اجتناب 
از لیسیدن لب ها و استفاده از پماد و یا مرهم های تجویزی می تواند سبب افزایش 

رطوبت دهان شود.
عفونت دهان

خشکی دهان می تواند منجر به بروز مشکلات دیگری نیز گردد. افراد دچار این مشکل 
بیشتر در معرض خطر ابتلا به التهاب لثه و برفک دهان قرار دارند. این اختلالات می 
توانند سبب ناراحتی زیادی در انجام اموری مانند صحبت کردن، غذا خوردن و حتی 
مسواک زدن شوند. همه اینها هم به دلیل عدم وجود بزاق کافی است. توجه داشته باشید 
که بزاق می تواند میکروب های مضر دهان را کنترل کند اما هنگامی که تنفس از راه 

دهان انجام می پذیرد، بزاق کافی برای این کار وجود نخواهد داشت.
پوسیدگی دندان

وجود حفره های دندانی مشکل زاست و خشکی دهان می تواند سبب بوجود آمدن 
و یا افزایش آنها شود. هنگامی که غذا می خوریم، باکتری های موجود در دهان از قند 
موجود در غذاها تغذیه می کنند. این فرایند سبب تولید اسید در دهان و در نتیجه 
ساییده شدن و فرسودگی دندان ها می شود. بزاق مسئولیت خنثی کردن اسید و 
جلوگیری از سایش دندان ها را بر عهده دارد. بدون بزاق کافی، پوسیدگی دندان ها 

اصلا بعید نخواهد بود.
بوی بد دهان

خشکی ناشی از تنفس دهانی سبب می شود تا باکتری های بد بو محیط مناسبی را 
برای رشد و گسترش خود فراهم سازند. ذرات غذایی نیز در صورت خشکی دهان و عدم 
توانایی بزاق برای تمیز کردن محیط دهان ، در اطراف دهان و دندان باقی خواهند ماند 

که این امر سبب بهبود رشد باکتری های مذکور می شود.
سفتی ماهیچه های فک

تنفس دهانی فشار زیادی به فک ها وارد می کند. این امر همچنین سبب به هم 
ریختن تعادل و کنترل عضلات زبان، لب و گونه می شود. در کودکان این نوع تنفس می 
تواند سبب بروز مشکلات جدی در رشد بخش های صورت شود. البته افراد دیگر نیز با 
تنش عضلانی مزمن ماهیچه های فک روبرو خواهند شد که بهتر است برای اجتناب از 

این مشکلات ، تنفس از راه بینی را بیشتر جدی بگیریم.
مشکل در جویدن غذا

مشکلات عضلانی سبب سخت شدن جویدن غذا خواهد شد. این امر می تواند سبب 
افزایش مدت زمان جویدن غذا و در عین حال کاهش میزان جویدن و خرد کردن مواد 
غذایی گردد. دندان های انتهایی که در قسمت های آخر دهان قرار دارند ممکن است 

برای انجام مناسب وظایف خود با مشکل مواجه شوند.
فراتر از جویدن، تنفس دهانی منجر به بلع غیرطبیعی غذا می شود. علاوه بر این، 
هوای اضافی به صورت ناخواسته وارد بدن شده و مشکلاتی نظیر نفخ شکم ، آروغ زدن 

و غیره بروز می یابند.
آپنه خواب

اگر تنفس دهانی در شب نیز ادامه داشته باشد، بروز آپنه ی خواب چندان غیر محتمل 
نخواهد بود. در این حالت راه هوایی دچار سختی تنفس شده و این امر موجب بروز 
وقفه هایی در نفس کشیدن و اختلالات خواب خواهد شد. پس از برخاستن از خواب نیز 

دچار سستی، خستگی و کاهش راندمان در طول روز خواهید بود.
همانطور که ملاحظه کردید، تنفس از راه بینی در حفظ سلامتی شما نقش بسیار مهم 
و ارزشمندی را ایفا می کند. پس اگر با این نوع تنفس دچار مشکل می شوید، پیشنهاد 

می شود از وجود یک پزشک و یا مشاور برای بهبود روند تنفس تان استفاده کنید.
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سلامت روده نقش مهمی در حفظ سلامت و تندرستی کلی انسان ایفا می کند. در 
حقیقت، دانشمندان در حال حاضر گمان می کنند سلامت روده می تواند در طیف 
گسترده ای از بیماری ها، از آکنه تا افسردگی و اختلالات توجه، نقش داشته باشد. .

به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "کر۲"، سلامت روده به دلایل بسیاری 
مهم است، اما یکی از عوامل اصلی که بر اهمیت آن می افزاید، توانایی جذب مواد 
مغذی به طور موثر از خوراکی های مصرفی است. در نتیجه، اگر از جمعیت باکتری 
های خوب و ارزشمند روده محافظت نکنید، این که تا چه اندازه خوب و سالم غذا 
بخورید شاید چندان اهمیت نداشته باشد. در ادامه با برخی عادات که می توانند به 

ضرر سلامت روده تمام شوند، بیشتر آشنا می شویم. 
استرس بیش از اندازه 

آثار جسمانی استرس بسیار روشن هستند: هنگامی که دچار استرس هستیم، بدن 
هورمون های استرس مانند کورتیزول و آدرنالین را ترشح می کند، که ما را در 
وضعیت »جنگ یا گریز« قرار می دهد. در این شرایط جریان خون به سمت اندام 

های گوارشی کاهش می یابد که می تواند مشکل بزرگی برای سلامت روده باشد. 
هورمون های استرس ما را از حالت »استراحت و گوارش« خارج کرده و واکنش 
جنگ یا گریز را فعال می سازند. در این شرایط بدن انرژی را از سمت عملکردهای 
غیر ضروری )به عنوان مثال گوارش غذا( به سمت قلب و عضلات منتقل می کند تا 
امکان ارائه واکنشی سریع فراهم شود. اما این به معنای توقف موقتی ترشحات گوارشی 

و تحرک روده است. 
نشستن طولانی مدت 

نشستن طولانی مدت به شدت برای گوارش بد است و در نتیجه روی سلامت روده 
نیز تاثیر منفی دارد. دیر زمانی است که می دانیم فعالیت های جسمانی مانند دویدن 
و شنا کردن می توانند به حرکات روده کمک کنند که نظم گوارشی را در پی دارد. 
بدون تردید، یک سبک زندگی کم تحرک می تواند سرعت هر چیزی را کاهش دهد. 

نوشیدن بیش از اندازه قهوه 
همان گونه که عصبی بودن و احساس استرس محرک ترشح هورمون های استرس 
است، و غفلت بدن از گوارش را به همراه دارد، کافئین بیش از اندازه نیز عامل محرک 

دیگری است که ترشح این هورمون ها را به همراه دارد. 
استفاده غیر ضروری از آنتی بیوتیک ها 

استفاده از آنتی بیوتیک ها به مشکلی بزرگ در دنیای امروز تبدیل شده است. 
پزشکان بیش از هر زمان دیگری نگران تعداد باکتری هایی هستند که در برابر آنتی 

بیوتیک ها مقاوم شده اند. 
یک دلیل دیگر برای پرهیز از استفاده غیر ضروری از آنتی بیوتیک ها این است که 
می توانند موجب مرگ باکتری های خوب در روده شوند. افزون بر این، حفظ جمیعت 
باکتری های خوب به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک می کند و ممکن است حتی 

به پیشگیری از ابتلا به حساسیت های غذایی کمک کند. 
مصرف ناکافی مواد غذایی قلیایی ساز 

مواد غذایی قلیایی ساز به پیشگیری از بازگشت اسید معده و دیگر مشکلات گوارشی 
کمک می کنند و اساسا یک مزیت برای سلامت کلی دستگاه گوارش محسوب می 
شوند. بر همین اساس، محصولاتی مانند سبزیجات برگدار تیره، سبزیجات ریشه ای 

مانند شلغم و چغندر و سرکه سیب را به رژیم غذایی خود اضافه کنید. 
غذا خوردن سریع  

خیلی ساده به نظر می رسد، اما بسیاری از ما این نکته را فراموش می کنیم که هر 
چه غذا را بهتر بجویم، گوارش آن آسان تر خواهد بود و گاز و نفخ کمتری در دستگاه 

گوارش شکل می گیرد. 
غذا خوردن بیش از اندازه و بی وقت

پیش از این اشاره شد که ورود به حالت استراحت و گوارش در طول روز برای 
انسان اهمیت دارد. اما به نظر می رسد در دنیای مدرن امروز ما به غذا خوردن در ۲۴ 
ساعت شبانه روز و هفت روز هفته تمایل داریم. این شرایطی نیست که انسان برای 

آن تکامل یافته باشد. 
پژوهش های بیشتری به تاثیرات مثبت روزه گرفتن، اغلب به روزه داری متناوب 
ارجاع می شود، اشاره دارند. این که بین وعده های غذایی خود به دستگاه گوارش 
استراحت دهید، بدون تردید چیزی است که تشکر دستگاه گوارش را به همراه خواهد 

داشت. 
مصرف ناکافی فیبر 

فیبر برای سلامت دستگاه گوارش انسان اهمیت ویژه ای دارد. فیبر نامحلول با عبور 
از دستگاه گوارش به پاکسازی هر آن چه در آن گیر کرده است، کمک می کند. 

مصرف بیش از اندازه قند 
قند مشکلی بزرگ برای روده است. به نظر می رسد که مصرف قند پیوند نزدیکی 
با شکل گیری التهاب دارد، و التهاب مزمن نه تنها برای روده که می تواند برای کل 

بدن انسان فاجعه آمیز باشد. 
همچنین، قند گروه هایی از باکتری در روده را تغذیه می کند که ممکن است این 
قسمت را در اختیار خود گرفته و از تنوع سالم در جمعیت باکتریایی روده جلوگیری 

کنند. 
مصرف گلوتن 

گلوتن یک مشکل عمده برای افرادی که به حساسیت های غذایی مبتلا هستند، 
محسوب می شود، اما حتی اگر به بیماری سلیاک مبتلا نباشید نیز حذف یا محدود 

کردن آن از رژیم غذایی می تواند ایده خوبی باشد. 
به گفته دکتر دیوید پرموتر، بدن هر فردی با یک واکنش التهابی خفیف به گلوتن 
پاسخ می دهد، که نه تنها برای سلامت روده خطرناک است، بلکه بسیاری دیگر از 
جنبه های تندرستی را می تواند تحت تاثیر قرار دهد. در شرایطی که گلوتن برای همه 
مشکل آفرین نیست، زمانی که در تلاش برای بهبودی و درمان روده خود هستید، 

بهتر است آن را از رژیم غذایی خود کنار بگذارید.

تاثیر خواب نامنظم درکوتاهی قد وچاقی 
کودکان 

عضوهیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران به آسیب های خواب دیرهنگام و 
نامنظم به خصوص در کودکان و نوجوانان اشاره کرد و گفت:خواب نامنظم درکودکان 
و نوجوانان می تواند منجر به اختلال رشد، کوتاهی قد، چاقی یا حتی لاغری مفرط 

شود. 
دکتر حامد پورآرام افزود: خواب کودکان حداقل هشت ساعت و نوجوانان حداقل 
هفت ساعت در طول شبانه روز توصیه می شود و خوابیدن یک ساعت اضافه در طول 

روز به دلیل خستگی و یا جبران کمبود خواب، اشکال ندارد.
وی، شکل عادی خواب در کودکان و نوجوانان بین ۷ تا ۸ ساعت اعلام کرد وگفت: 
خواب مناسب و کافی از جمله نیازمندی های انسان ها است و توصیه می شود که 

آنان بطور متوسط هشت ساعت در شبانه روز بخوابند.
پورآرام بااشاره به اینکه خواب زیادی هم دارای عوارضی است وبرای سلامتی بدن 
مضر است، اظهار کرد: طول خواب در شبانه روز برای کودکان بیش از ۱۰ ساعت و 

برای نوجوانان بیش از ۹ ساعت نباید باشد.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار کرد: زیادی خواب هم به بدن 
آسیب می رساند و می تواند عامل چاقی در افراد باشد. افراد ساعاتی را که در خواب 
هستند، فعالیت بدنی ندارند و انرژی ذخیره می کنند و این کار می تواند زمینه بروز 
چاقی را فراهم کند. متخصص تغذیه اعلام کرد: افرادی که شرایط خاص دارند باید 
با مشاوره متخصصان مدت خواب خود را تنظیم کنند تا مشکل جسمی برای آنان 
بوجود نیاید.وی به خواب در ایام ماه مبارک رمضان امسال هم اشاره کرد و گفت: 
بسیاری از روزه داران با خواب بعد از صرف وعده سحری کمبود خواب خود را جبران 
و دیرتر سرکار خود حاضر می شوند.این افراد در صورت احساس خستگی و خواب 
آلودگی پس از مراجعت از کار روزانه نیز می توانند استراحت کرده و با خواب نیمروز 

کمبود خواب شبانه را جبران کنند.
پورآرام همچنین به روزه داران به خصوص برای کودکان و نوجوانان توصیه کرد که 
خواب جایگزین در طول روز را داشته باشند تا سلامت آنان به خطر نیفتاد.وی به چاق 
شدن برخی از روزه داران اشاره کرد و گفت: علت اساسی چاقی افراد پس از ماه مبارک 

رمضان، پرخوری و افزایش زمان خواب و استراحت است.

گرفتگی عضلات پا شرایطی بسیار شایع است و می تواند 
هر فردی در هر سنی را به دلایل مختلف تحت تاثیر قرار 
دهد. چه به صورت منظم و چه گاه به گاه با این شرایط 
به  توانند  مواجه شوید، روش هایی وجود دارند که می 
تسکین آن کمک کنند و همچنین روش هایی برای کمک 
به پیشگیری از گرفتگی عضلات پا در بلند مدت وجود دارند. 
 به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "لایف هک"، 
هنگامی که با گرفتگی عضلات پا مواجه می شوید، سطح 
بالایی از ناراحتی را تجربه می کنید، که اگر در طول شب 
باشد می تواند به شدت شرایط خواب شما را تحت تاثیر قرار 
دهد. ارگچه گرفتگی عضلات پا به طور کلی مضر نیست، اما 
می تواند خطراتی را با توجه به کاری که مشغول انجام آن 

هستید به همراه داشته باشد.  
هنگام گرفتگی عضله پا چه رخ می دهد؟  

هنگامی که گرفتگی عضلات پا را تجربه می کنید، سفتی 
و اسپاسم های ناگهانی را در عضلات پا تجربه می کنید. در 
بیشتر موارد، این شرایط در عضلات ساق پا رخ می دهد 
و می تواند دردناک باشد. افزون بر این، حتی زمانی که 
گرفتگی از بین می رود، فرد همچنان برای مدتی حساسیت 
به لمس و درد را در عضله احساس می کند. در بسیاری از 
موارد، این گرفتگی ها در طول شب رخ می دهند، اما همواره 
این گونه نیست. در شرایطی که آنها به طور معمول مضر 
نیستند، اما هنگامی انجام برخی فعالیت ها مانند رانندگی 

می توانند خطرآفرین باشند. 
ناگاه  گرفتگی عضلات پا می تواند همان گونه که به 
شکل می گیرد، از بین برود، اما احتمالا برای چند ساعت 
حساسیت به لمس و درد را در عضلات تحت تاثیر قرار 
گرفته تجربه خواهید کرد. گرفتگی عضله برای چند ثانیه یا 

در نهایت تا ۱۰ دقیقه طول می کشد.  
دلایل شکل گیری گرفتگی عضلات پا  

دلایل مختلفی با گرفتگی عضلات پا مرتبط هستند. اما از 
جمله دلایل شایع می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

ورزش شدید، زمانی که ماهیچه های پا زیر فشار بیش از 
حد قرار می گیرند 

گردش خون ضعیف در پا 
کم آبی بدن 

برخی کمبودها از جمله کمبود منیزیم، کلسیم، و پتاسیم 
عدم توجه به گرم کردن و سرد کردن مناسب به ترتیب 

پیش و پس از ورزش 
خستگی عضلانی 

عوارض جانبی دارو 
مشکلات زمینه ای 

از جمله دلایل زمینه ای گرفتگی عضلات پا می توان 
به بیماری کبد یا حتی بارداری اشاره کرد. داروهایی مانند 
استاتین ها، که برای کاهش سطوح کلسترول مورد استفاده 
قرار می گیرند، نیز می توانند موجب گرفتگی عضلات پا 

شوند. 
 تسکین سریع برای گرفتگی عضلات پا  

هنگامی که گرفتگی عضلات پا رخ می دهد، با توجه به 
شدت حمله که درد و ناراحتی را به همراه دارد، رهایی از این 
شرایط به هر قیمتی چیزی است که آرزو می کنید. از جمله 
اقدام هایی که می توان برای کمک به تسکین گرفتگی 
عضلات پا مد نظر قرار داد، می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
حرکات کششی: هنگام وقوع گرفتگی عضله پا انجام برخی 
حرکات کششی را مد نظر قرار دهید. لازم نیست اقدام 
پیچیده ای در این زمینه انجام شود و می توانید کشش 
عضلات پا از طریق حرکاتی مانند ایستادن مقابل دیوار و 

کشش پا در پشت سر خود را انجام دهید. 
تن آرامی: ایجاد آرامش در عضله می تواند به بهبودی 
گرفتگی کمک کند. بسیاری از ما به طور غریزی با گرفتگی 
مبارزه می کنیم، اما این کار می تواند شرایط را وخیم تر 
سازد. در عوض، تلاش کنید عضله پا را آرام سازید و در برابر 

وسوسه ایجاد فشار در آن مقاومت کنید. 
ماساژ: اگر فردی در کنار شما حضور دارد از وی بخواهید 
بخش تحت تاثیر قرار گرفته را ماساژ دهد. این کار می تواند 
به تسکین گرفتگی عضله کمک کند و با دردی که در ادامه 

شکل می گیرد نیز مقابله کند. 
استفاده از گرما: با اعمال گرما روی بخش تحت تاثیر 

قرار گرفته در زمان تجربه گرفتگی عضلات پا می توانید به 
تسکین آن کمک کنید. این کار به فروکش کردن سریع تر 

گرفتگی کمک می کند. 
خم کردن انگشتان پا: یک روش ساده برای کمک به مقابله 
با گرفتگی عضلات پا خم کردن انگشتان پا به سمت بالا به 
محض آغاز گرفتگی است. این وضعیت را برای چند ثانیه 

حفظ کنید. 
راه رفتن روی پاشنه: شاید اندکی عجیب به نظر برسد، اما 
راه رفتن روی پاشنه می تواند به تسکین گرفتگی عضلات 
پا کمک کند. این کار به افزایش جریان خون به عضلات پا 
منجر می شود، که به معنای تسکین سریع تر گرفتگی است. 

 چگونه از گرفتگی عضله پا در بلند مدت 
پیشگیری کنیم؟ 

مد نظر قرار دادن اقدامات پیشگیرانه بلند مدت برای پرهیز 
از مواجهه با گرفتگی عضلات پا، به ویژه اگر به طور مرتب 
آن را تجربه می کنید، اهمیت دارد. پیشگیری از گرفتگی 
عضلات پا در آینده به دلیل شکل گیری گرفتگی بستگی 
دارد. به عنوان مثال، اگر گرفتگی عضله پا در نتیجه مصرف 
دارو بوده است، صحبت با پزشک و تغییر داروی مصرفی 
ایده خوبی است. از جمله نکته های عمومی که به پیشگیری 
از گرفتگی عضلات پا کمک می کنند می توان به موارد 

زیر اشاره کرد: 
آب بیشتری در طول روز بنوشید تا آب بدن همواره تامین 

شود.
با کمبود ویتامین ها و مواد معدنی از طریق تغییر در رژیم 

غذایی یا استفاده از مکمل ها مقابله کنید. 
همواره پیش و پس از ورزش گرم کردن و سرد کردن 

بدن را انجام دهید. 
از زیر فشار قرار دادن بیش از اندازه و ناگهانی عضلات پای 

خود پرهیز کنید. 
مصرف الکل را کنار بگذارید.

اگر گرفتگی عضلات پا با یک مشکل زمینه ای مرتبط 
است، باید با پزشک خود درباره روش هایی ویژه که در بلند 
مدت از گرفتگی عضله پا پیشگیری می کنند، صحبت کنید.

علمی و سلامت 
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گرفتگی عضلات پا؛ دلایل و درمان 

 

چراغ های» ال ای دی « زیر آبی و دفنی 
ساخته شد

یک  نانو،  فناوری  از  بهره گیری  با  ایرانی  محققان 
محصول غذایی فراسودمند از روغن هسته  انار تولید 
کرده اند. از نتایج این طرح آزمایشگاهی می توان در 

صنعت تولید مواد غذایی و نوشیدنی ها بهره برد.
 امروزه به موازات رشد صنعت غذا در جهان، مقدار 
ضایعات ناشی از این صنعت نیز به  شدت افزایش یافته 
است. این موضوع باعث مطرح شدن مسئله  مدیریت و 

بازیافت این ضایعات شده است.
تولید  وفور  به   ایران  در  که  این ضایعاتی  از  یکی 
می شود، هسته  انار است. به دلیل خواص دارویی روغن 
هسته  انار و همچنین تولید قابل  توجه سالیانه  آن، 

می توان از روغن آن به منظور تولید محصولات غذایی 
فراسودمند استفاده کرد. سید محمد صحافی ابرقوئی، 
این موضوع که روغن های  به  اشاره  با  مجری طرح 
خوراکی با قرارگیری در معرض اکسیژن و نور خواص 
خود را از دست می دهند، گفت: در صنعت غذا می توان 
با ترکیب علم امولسیون سازی و فناوری نانو مانع از بروز 
تغییرات نامطلوب در اجزای تشکیل  دهنده  ماده غذایی 
)عطر و طعم، اسانس ها، چربی ها و ترکیبات رنگی( شد.

وی ادامه داد: بنابراین در این تحقیق سعی شده 
است با تولید نانوامولسیون پایدار روغن هسته  انار، از 
آن در غنی سازی نوشیدنی های غذایی از جمله آب انار 

استفاده کرد.
این محقق در خصوص ضرورت انجام این طرح گفت: 
در حال حاضر علی رغم اینکه روغن انار از خواص مفید 
بسیاری برخوردار است، اما به دلیل ایجاد رنگ کدر 
نامطلوب و دوفاز شدن، امکان غنی سازی نوشیدنی ها 
و آب میوه ها با این روغن به صورت مستقیم وجود 
ندارد. در این طرح با ایجاد یک نانوامولسیون از روغن 
هسته  انار، این امکان فراهم می  شود. استفاده از نتایج 
این طرح می تواند موجب گسترش محصولات غذایی 

و نوشیدنی های فراسودمند با ارزش غذایی بالا شود.
وی گفت: در خط تولید نوشیدنی های مبتنی بر 
فناوری نانو نسبت به خط تولید نوشیدنی های معمولی 
تنها یک دستگاه التراسونیک اضافه خواهد شد و نیاز 
به مواد و تجهیزات گران قیمت نیست. ازاین رو می توان 
نتیجه گرفت که هزینه ی زیادی برای انجام این طرح 
معمولی وجود  نوشیدنی های  تولید  به خط  نسبت 
نخواهد داشت؛  ضمن اینکه محصول تولیدشده  نهایی 
از منظر تأثیر بر سلامتی انسان در سطح جهانی نیز 
شناخته شده است و ارائه  قیمت بالاتر برای این محصول 
توجیه پذیر خواهد بود.  این طرح در قالب رساله  مقطع 
دکتری سید محمد صحافی ابرقوئی به راهنمایی دکتر 
سید امیرحسین گلی از دانشگاه صنعتی اصفهان و با 
همکاری یک شرکت صورت گرفته است. این رساله در 
ستاد توسعه  فناوری نانو تحت عنوان پایان نامه  مورد نیاز 

صنعت به تأیید رسیده است.

نوشیدنی  نانویی روغن هسته  انار تولید می شود

محققان یک شرکت دانش بنیان موفق به طراحی، ساخت و تولید انواع چراغ های 
نورپردازی زیر آبی و زمینی LED شدند.

عیسی افخمی، مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان در پارک علم و فناوری شیراز 
اظهارکرد: هدف از انجام این طرح، دریافت تسهیلات جهت تولید انواع چراغ های زیر آبی 
و دفنی LED به منظور تامین بازار داخل کشور، کاهش واردات به کشور، اشتغال زایی در 

شهر شیراز و همچنین تامین نیازهای شهرداری ها به این نوع چراغ هاست.
وی با بیان اینکه تولیدات این شرکت در ۴ دسته است، خاطر نشان کرد: در این راستا 
توانسته ایم دانش فنی ساخت این نوع چراغ ها از جمله طراحی و ساخت قالب های تولید، 
طراحی انواع درایورهای الکترونیکی مطابق پیشرفت های روز دنیا و در توان های مختلف 
را به دست آوریم که تولید با کیفیت این محصولات امکان ارائه ضمانت های مناسب به 
مشتریان را فراهم آورده است. افخمی با تاکید براینکه شهرداری ها از جمله مشتریان 
اصلی برای تولیدات این محصول هستند، عنوان کرد: این چراغ ها برای نورپردازی و 

روشنایی فضاهای شهری، ابنیه تاریخی، پارک ها و بوستان ها  کاربرد دارند.
به گفته وی، بخشی از محصولات این شرکت برای کاربردهای نورپردازی حرفه ای و با 
امکان کنترل طیف و شدت نور طراحی و تولید می شوند اما تاکنون این چراغ ها به تولید 
صنعتی نرسیده بود که با اخذ تسهیلات از صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع 
الکترونیک)صحا( در صدد تولید انبوه آن ها هستیم. افخمی درباره مزیت های چراغ های 
تولید شده توسط این شرکت خاطر نشان کرد: در نمونه های موجود، بدنه چراغ های 
دفنی از آلومینیوم  استفاده می شود که در زمین های مرطوب دچار خوردگی می شوند اما 
تلاش کردیم که در نمونه های ساخت شرکت از استیل در بدنه چراغ ها بهره ببریم تا عمر 
محصول چند برابر شوند. وی با بیان اینکه چراغ های دفنی با بدنه از جنس استیل نمونه 
مشابه داخلی ندارد، گفت: با وجود چالش های طراحی و فنی استفاده از استیل تنها یک 
شرکت آلمانی تاکنون به عرضه این چراغ ها پرداخته که قیمت محصول شرکت مینوسا 

چند برابر ارزان تر بوده و ویژگی های فنی بالاتری دارد. 
افخمی در خصوص چراغ های زیرآبی تولید شده در این شرکت دانش بنیان نیز 
گفت: چراغ های زیرآبی باید در مقابل آب و نفوذ رطوبت کاملا ایزوله باشند که در این 
زمینه ما موفق به طراحی گستره کاملی از چراغ های زیرآبی برای نورپردازی آب نماها و 
فواره ها شده ایم.  وی با بیان اینکه عمده فروش محصولات شرکت در سال های اخیر برای 
شهرداری ها به ویژه شهر شیراز بوده است، گفت: درصدد هستیم با تولید انبوه محصولات 

خود، نیاز شهرداری های سایر مناطق کشور را هم تامین کنیم. 
وی با اشاره به قراردادهای این شرکت افزود: برای نورپردازی یکی از تقاطع های مهم 
شیراز، قراردادی به ارزش۹۰۰ میلیون تومان از طرف شهرداری شیراز با این شرکت 

منعقد شده است که مراحل پایان اجرای آن در حال انجام است.

الون ماسک پس از یک دهه گمانه زنی تصویری از خودروی جدید خود منتشر کرده که 
نشان می دهد نمونه جدید بدون آیینه های بغل ساخته خواهد شد.

پس از یک دهه گمانه زنی تسلا بالاخره عکسی از خودروی CUV مدل Y را منتشر 
کرد.  خودرو CUV معمولا به اتومبیل هایی گفته می شود که دارای ویژگی های مختلف 
از خودروی اسپرت و خودروی خانوادگی  و به خصوص ویژگی های مربوط به اتومبیل های 
هاچ بک را دارا هستند. الون ماسک در جلسه سهامداران تسلا تصویری از خودروی جدید 
این شرکت را به نمایش گذاشت. البته بخش اعظم خودروی موجود در تصویر در سایه قرار 
داشت. هرچند تصویر این خودرو چندان گویا نیست اما نشان می دهد مدل Y بدون آیینه 
های بغل ساخته خواهد شد.   نخستین مرتبه ماسک نمایی از این خودرو را در اکتبر ۲۰۱۵ 
نمایش داد. اما به هرحال این خودرو در مقایسه با نمونه های الکتریکی دیگر طراحی ساده 

تری خواهد داشت. این مدل در ۲۰۱۹ میلادی به بازار عرضه خواهد شد.

دانشجویان موسسه فناوری ماساچوست با همکاری یک طراح صنعتی مبلمان ماژولی 
و روباتیکی ساخته اند که شکل آن تغییر می کند. بنابراین کاربردهای مختلفی خواهد 

داشت.
دانشجویان MIT با همکاری ایو بهار طراح صنعتی یک استارت آپ مبلمان خانگی 

ایجاد کرده اند.  این استارت آپ مبلمان ماژولی روباتیک می سازد.
 ایده اصلی این استارت آپ ایجاد سیستم ماژولی روباتیکی است که شکل آن تغییر 
می کند. به همین دلیل می توان به راحتی شکل آن را تغییر داد. علاوه بر آن با تغییر 
شکل کاربردهای مبلمان نیز تغییر می کند. این پروژه در ۲۰۱6 میلادی رشد کرد و 

اکنون استارت آپ ارائه کننده این مبلمان Ori Systems نامیده می شود.
 نمونه ای از این سیستم ساخته شده است. نمونه مذکور یک دیوار است که می توان 
مکان آن را تغییر داد. زیر دیوار مذکور چرخ هایی کوچک تعبیه شده و با فشار دکمه 
ای می توان آن را حرکت داد.این دیوار قابلیت تبدیل شدن به تختخواب یا میز تحریر را 
دارد.  مبلمان مذکور را به سه روش می توان کنترل کرد؛ بخش کنترل روی دستگاه، 

از طریق اپلیکیشن iOS یا اندروید و به وسیله دستیار صوتی الکسا) متعلق به آمازون(.
 البته هنوز این سیستم به طور تجاری عرضه نشده است.

صنعتی  دانشگاه  کشاورزی  دانشکده  محققان 
قارچ  از  بهره گیری  با  بار  نخستین  برای  اصفهان 
خوراکی موفق به تولید محصول ارزشمند نوشیدنی 

غنی شده با قارچ و شیرین کننده طبیعی شدند.
اعلام  با  این طرح   دکتر مریم حقیقی، مجری 
خبر فوق گفت: تحقیقات پزشکی نشان می  دهد 
که با مصرف قارچ، ضمن افزایش طول عمر، کاهش 
کلسترول و بهبود گردش خون در بدن، سیستم 

ایمنی بدن نیز تقویت می شود.
دانشگاه  دانشکده کشاورزی  علمی  عضو هیأت 
زیادی  مقادیر  قارچ  افزود:  اصفهان  صنعتی 
کربوهیدارت و آهن دارد و بدین سبب پزشکان به 
بیماران دیابتی و افرادی که به تقویت دستگاه ایمنی 

بدن خود اهمیت می  دهند و نیز افرادی که برنامه 
غذایی )رژیم( خاص دارند، خوردن قارچ را توصیه 

می  کنند.
وی با بیان این که قارچ های خوراکی دارای درصد 
بالایی از پروتئین با قابلیت جذبی بالا در بدن هستند، 
تصریح کرد: تحقیقات نشان می دهد که از مجموع ۲۰ 
نمونه از اسیدهای آمینه سازنده پروتئین های بدن، ۱۸ 

نمونه در قارچ ها موجود است.
حقیقی، به جایگاه ویژه نوشیدنی قهوه همچون 
و  اشاره  گرم  نوشیدنی های  انواع  درمیان  چای، 
و  بخشی  نشاط  خاصیت  دارای  قهوه  کرد:  اظهار 
ضدافسردگی است و همچنین مصرف منظم آن به 
دلیل وجود اسیدکلروژنیک خطر ابتلا به سرطان کبد 

را تا ۴۹ درصد کاهش می  دهد.
عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی اصفهان اضافه 
کرد: با توجه به اثرات مثبت مصرف قارچ و افزایش 
مصرف قهوه در جامعه، افزایش بیماری های مربوط 
به سیستم ایمنی و دیابت می توان با فرآوری مناسب، 
این گیاهان را به صورت نوشیدنی فراسودمند در رژیم 

غذایی مردم قرار داد.
صنعتی  دانشگاه  عمومی  روابط  اعلام  اساس  بر 
قارچ  با  غنی شده  نوشیدنی  تولید  طرح  اصفهان، 
و شیرین کننده طبیعی برای نخستین بار توسط 
محققان دانشگاه صنعتی اصفهان ابداع شده و به 
شماره ۹۱۰۵۵ در اداره مالکیت و اختراعات صنعتی 

به ثبت رسیده است.

مبلمان روباتیک ساخته شد

تولید نوشیدنی غنی شده با قارچ و شیرین کننده

خودروی جدید تسلا بدون آیینه های بغل
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مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

ماندگاری مسافر در قم مطلوب نیست
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با اشاره به جاذبه های 
گردشگری این استان، گفت: ماندگاری مسافر در قم مطلوب نیست و نسبت به سایر 

استان ها کمتر است. 
عیسی رضایی در ضیافت افطار جامعه هتل ها و هتل آپارتمان های استان قم که 
در هتل جمیل قم برگزار شد، اظهار داشت: شهادت جمعی از شهروندان گرامی در 
حادثه تروریسی تهران موجب تأثر عمیق ملت ایران شد که با درایت مقام معظم 
رهبری، دولت و دستگاه های امنیتی و نظامی مثل همیشه این نقشه دشمنان کور 

دل در نطفه، خنثی خواهد شد.
وی گفت: در دنیای امروز امنیت به عنوان مهمترین و زیربنایی ترین اصل در تدوین 
استراتژی های توسعه گردشگری به شمار می آید و صنعت ظریف گردشگری با بروز 

هرگونه ناامنی و خشونت متحمل زیانهای جبران ناپذیریی خواهد شد.
مدیرکل میراث فرهنگی قم با بیان اینکه ماندگاری مسافر در قم مطلوب نیست 
و نسبت به سایر استان ها کمتر است، با اشاره به جلسه اقتصاد مقاومتی استان قم 
اظهار داشت: ریاست محترم سازمان خانم دکتر احمدی پور، در این خصوص سه گانه 
گردشگری سلامت، گردشگری زیارت و طبیعت گردی را به عنوان راهکار ارائه کرد.

وی افزود: ۱۰ درصد زوار عراقی به دلایل پزشکی و به خاطر درمان به ایران 
مسافرت می کنند که به دلیل ناهماهنگی ها و وجود دلال ها نتوانستیم آنچنان که 
باید از آن بهره ببریم که باید با برنامه ریزی از این ظرفیت به نحو شایسته و مطلوب 

استفاده کنیم.
رضایی اظهار داشت: با توجه به نزدیکی دریاچه حوض سلطان به تهران، وجود 
دریاچه نمک، جاذبه های کویر نوردی و همین طور مناطق جذاب ییلاقی کهک و 
خلجستان باید در بخش طبیعت گردی به رونق و گردشگری پایدار برسیم و در این 

زمینه از سرمایه گذران بخش خصوصی استفاده کنیم.
وی همچنین گفت: تالاب مره و تالاب بهشت معصومه قم و گوناگونی پرندگان 
استان در سطح کشور بی نظیر است که هنوز موفق نشدیم از این جاذبه های طبیعی 

استفاده کنیم.

فرمانده انتظامی استان قم:

آموزش باید دائما تکرار و در زندگی شغلی، 
جریان داشته باشد

فرمانده انتظامی استان گفت: آموزش باید دائما تکرار و در زندگی شغلی، جریان 
داشته باشد تا در حیات موثر، پیش رونده و تاثیر گذار باشد. 

 سردارکاظم مجتبایي در قرارگاه جهادی آموزش ضمن قدرداني از اقدامات آموزشي 
فرماندهي انتظامي استان قم اظهارداشت: خوشبختانه در گزارشات و برآوردهای ناجا 

شاهد پیشرفت در قرارگاه جهادی آموزش در سطح استان هستیم.
وی افزود: باتوجه به اینکه روزبه روز قرارگاه جهادی آموزش بسترهای جدیدی پیدا 
می کند و دامنه آن وسیع تر می شود همه مدیران و کارکنان نیز می بایست در این 

چرخه تغییر، ارتقا و در وسعت کار قرار گیرند و آموزش باید به روز باشد.
سردار مجتبایی با بیان اینکه موضوع آموزش در همه بخش ها دخالت دارد و می 
تواند باعث ارتقاء و یا اگر به آن بی توجهی شود باعث تنزل باشد، اضافه کرد: آموزش 
باید دائما تکرار و در زندگی شغلی، جریان داشته باشد تا در حیات موثر، پیش رونده 

و تاثیر گذار باشد.
سردار مجتبایی تصریح کرد: بازخوانی دستورالعمل ها و مرور اقدامات آن دامنه های 
جدیدی را برای آموزش پیش می آورد و هرجا آموزش ضعیف باشد،سهم اثرگذاری 
افراد در اجرای ماموریت ها کمتر می شود بنابراین آموزش باعث تقویت ما شده و 

هیچکس بی نیاز از آن نیست .
وی کسب مهارت در تیر اندازی را کماکان از اولویت های اول پلیس خواند و افزود: 
موضوع مهارت در تیر اندازی در صدر برنامه های قرارگاه جهادی قرار دارد و مهمتر 
این است که نتایج آن را در روند ماموریت ها ببینیم و حس کنیم و این عزم و اراده 

کارکنان را می طلبد.
فرمانده انتظامی استان در پایان سخنان خود تاکید کرد: دائما خود را درگیر مسائل 
آموزشی کنید تا به هنگام عمل بهترین عملکرد را شاهد باشیم و استان قم در عمل 

به این شاخصه سرآمد بوده است.

معاون صنایع دستی:

 قم نیازمند احداث بازارچه صنایع دستی است 
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: 
قم نیازمند احداث بازارچه موقت و دائمی صنایع دستی برای معرفی و عرضه هنرهای 

دستی این استان است. 
حسن بحرینی با اشاره به این که در حال حاضر هیچ مکانی برای عرضه صنایع 
دستی برای هنرمندان در قم اختصاص نیافته است اظهار کرد: چندین مکان از سوی 
این اداره کل به نهادهای مربوطه و مسئولان برای راه اندازی بازارچه دائمی و موقت 
پیشنهاد شده است ولی هیچ گونه اقدامی صورت نگرفته است.وی افزود: راه اندازی 
بازارچه صنایع دستی از سال ۱۳۸۲ در بازار کهنه استان قم مطرح شده است و با 
برگزاری جلسه های مختلف با مسئولان هنوز هیچ گونه تصمیمی در این حوزه گرفته 
نشده است.وی ادامه داد: هنرمندان قم در سطح کشور در برخی از رشته ها شاخص 
هستند و این افراد نیاز به مکانی برای معرفی و عرضه صنایع دستی خویش دارند که 
این امر نیازمند همت جمعی در استان و همکاری نهادهای متولی و تسهیلات بانکی 
است.معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
تصریح کرد: در حال حاضر مجتمع تجاری واقع در بلوار عمار یاسر ۱۷ باب مغازه 
را برای هنرمندان صنایع دستی اختصاص داده است ولی این مکان برای عرضه 
محصولات صنایع دستی مناسب نیست و هنرمندان رغبتی به ارائه هنرهای دستی 
ندارند.وی با اشاره به جلسه اقتصاد مقاومتی استان قم در روز سه شنبه هفته جاری 
گفت: در این جلسه مطرح شد تا تیمچه بازار قم به عنوان یک اثر ملی و تاریخی به 
بازار صنایع دستی تبدیل تا باعث جذب توریست ها و رونق بازار هنرمندان صنایع 
دستی شود، از این رو طرح اولیه از سوی میراث فرهنگی قم به زودی ارائه خواهد 
شد تا تصمیم گیری های قطعی در این حوزه گرفته شود.وی ادامه داد: روز به روز 
برخی از رشته های صنایع دستی در این استان در حال انقراض و فراموشی است، 
چراکه نبود بازار از رغب هنرمندان کاسته است.وی بیان داشت: برخی از رشته های 
صنایع دستی از جمله نساجی، گچ کاری دستی، سفال، لعاب سبز و مس گری که 
در گذشته بازار داشته است در حال حاضر از بین رفته است.وی با اشاره به این که 
یک هزار و ۹۵۰ هنرمند در استان قم پروانه صنایع دستی دارند گفت: از این تعداد 
یک هزار هنرمند در رشته چوب و منبت، ۳۰۰ تن دررشته زیورآلات سنتی، قیمتی 
و حکاکی، ۵۰ تن در رشته کاشی و معرق و بقیه در رشته های مختلف فعالیت می 
کنند.معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
خاطرنشان کرد: از این تعداد حدود ۸۵۰ تن بیمه هنرمندان صنایع دستی هستند.

وی با بیان این که استان قم باید به مرکز هنر اسلامی تبدیل شود گفت: طرح راه 
اندازی موزه هنر اسلامی در قم ارائه شده است ولی هیچ گونه حمایتی در این حوزه 

صورت نگرفته است.

مدیرکل استاندارد استان قم: 

223 مهد کودک در قم مورد نظارت 
استاندارد قرار گرفت 

مدیرکل استاندارد استان قم گفت: در طرح ویژه بازرسی از وسایل بازی منصوبه در 
مهد کودک ها، مهدهای قرآنی و پیش دبستانی های استان، ۲۲۳ مکان مورد نظارت 

استاندارد قرار گرفت. 
منصور فرزانه افزود: از مجموع اماکن مورد ارزیابی که بر مبنای لیست های دریافت 
شده از نهاد های ذیربط انجام شد تعداد ۱۴ مورد تعطیل ، ۵۸ مورد فاقد وسیله و 
۱6۱ مورد دارای وسایل بازی بوده اند.  وی افزود : تعداد ۲۰ مورد از اماکنی که 
دارای وسایل بازی مشمول مقررات استاندارد اجباری بودند حاضر به همکاری در این 
خصوص نشدند و در نهایت ۱۴۱ مکان مورد بازرسی و ارزیابی نهایی قرار گرفته است. 
مدیرکل استاندارد قم اضافه کرد: تعداد ۵۰۲ وسیله بازی در طول اجرای این 
طرح مورد بازرسی قرار گرفت که متاسفانه اکثر وسایل بازرسی مورد ارزیابی فاقد 

استانداردهای لازم بوده و مورد تایید این اداره کل نمی باشد. 
وی خاطرنشان کرد: گزارش فنی این بازرسی ها به نهادها و سازمان های مرتبط 
ارسال شده و در خصوص خطرات عدم استاندارد سازی وسایل بازی مهدهای کودک 

و پیش دبستانی ها و مهدهای قرآنی هشدارهای لازم داده شده است. 
مدیرکل استاندارد قم با اشاره به این که در حال حاضر بازرسی از مراکز عرضه 
تجهیزات بازی تاب و سرسره در دستور کار این اداره کل بوده و با جدیت ادامه دارد، 
ابراز امیدواری کرد: با اقدام هایی که در راستای استانداردسازی تجهیزات بازی مستقر 
در مهدهای کودک، مهدهای قرآنی و پیش دبستانی های استان انجام می شود و 
اهتمام ویژه به موضوع سلامت و ایمنی عمومی جامعه، اعتماد والدین بیش از پیش 

به مراکز مرتبط با فرزندان ایشان تقویت شود.

امام حسن مجتبی)ع( دومین پیشوای شیعیان 
است که با نگاهی واقع گرایانه به مسایل مهم و 
اساسی مسلمانان می نگریست و می کوشید تا 
جامعه اسلامی را در روزگار تفرقه و نفاق با هدایت 
و آگاهی بخشی به سرمنزل مقصود رهنمون سازد. 
ابی طالب)ع( در نیمه ماه  حسن بن علی بن 
رمضان سال سوم هجرت در شهر مدینه دیده به 
جهان گشود. پدر ایشان حضرت علی)ع( و مادر 
بزرگوار این امام همام حضرت فاطمه)س( بودند. 
کنیه امام حسن)ع(، ابو محمد محسوب می شد که 

پیامبر اکرم)ص( به آن والامقام نسبت دادند.
ایشان بیشتر از هفت سال از هنگامه پیامبری 
آخرین فرستاده حق را درک کرد تا آن که با رحلت 
حضرت محمد)ص( و شهادت حضرت زهرا)س(، 
همراه و یاری رسان پدر در مسیر گسترش دین 

اسلام شد.
امام حسن مجتبی)ع( اهل جود و بخشش بود در 
روایت های فراوانی در این باره آمده است. علامه 
مجلسی صاحب کتاب »بحار الانوار« از کتاب »حلیة 
الاولیاء« نقل می کند: »امام حسن)ع( دو بار تمام 
زندگی اش را در راه خدا میان مستمندان تقسیم 

کرد.«
امام دوم شیعیان در کمال و فضیلت های انسانی 
همچون پدر و جد بزرگوار خویش بود. ایشان پس 
از شهادت امام علی)ع( به مقام امامت رسید، بر پایه 
گفته شیخ مفید بیعت با امام حسن مجتبی)ع(، در 
روز جمعه، ۲۱ رمضان ۴۰ هجری قمری صورت 
پذیرفت و از آن پس ایشان نزدیک به شش ماه به 
اداره امور مسلمانان پرداخت. در این مدت معاویه که 
دشمن سرسخت حضرت علی)ع( و اهل بیت)ع( و 
سال ها برای دستیابی به خلافت جنگیده بود؛ به 
عراق مکان خلافت امام حسن)ع( لشگر کشید و 
در این مسیر گروه خوارج نیز با وی همکاری کردند. 
در برابر این دشمنان دین اسلام، طرفداران علی ابن 
ابیطالب)ع( و جمعی از مهاجران و انصار بودند که 
با هجرت به کوفه در آن شهر سکونت داشتند، آنها 
بارها مراتب اخلاص و ایمان خود را در تمامی ثابت 
کرده بودند و از یاران راستین خاندان پیامبر)ص( به 

شمار می رفتند.
امام حسن)ع( وقتی طغیان و عصیان معاویه را در 
برابر خود دید با نگارش نامه هایی او را به اطاعت و 
پرهیز از توطئه و خونریزی فرا خواند اما معاویه در 
پاسخ به امام)ع( تنها به این امر استدلال کرد که من 
در حکومت با سابقه تر و در این امر آزموده تر و به 

سال از تو بزرگترم همین و دیگر هیچ!.
امام حسن)ع( در نهایت با توجه به عوامل گوناگون 
برای رویارویی با ستیزه جویی های معاویه اعلام 
جهاد کرد اما در این میان امویان موفق شدند تا با 
فریب برخی از افراد، آنها را با خود همراه سازند و به 
ایجاد نفاق در سپاه امام حسن)ع( بپردازد. به همین 
علت دومین پیشوای شیعیان در ۴۱هجری قمری 
پیشنهاد معاویه مبنی بر صلح را بنابر مصلحت 
مسلمانان و جلوگیری از جنگ پذیرفت تا شریعت 

اسلام را پاسداری کند.
سرانجام این امام بزرگوار در ۴۷ سالگی با دسیسه 
و نیرنگ معاویه به دست همسرش جعده دختر 
اشعث کندی به شهادت رسید و در آرامگاه بقیع به 

خاک سپرده شد.
به مناسبت سالروز ولادت امام حسن مجتبی)ع( با 
»محمد حاجی تقی« عضو هیات علمی گروه تاریخ 
دانشگاه شهید بهشتی به گفت و گو پرداخته ایم که 

در ادامه می خوانید.
حاجی تقی با اشاره به شرایط جامعه اسلامی 
در زمان امام حسن)ع( گفت: پس از اینکه امام 
علی)ع( به دست ابن ملجم مرادی از گروه خوارج 
به شهادت رسید، طبیعی به نظر می آمد که فرزند 
ارشد ایشان که پرفضیلت ترین صحابی پیامبر و از 
اهل بیت ایشان محسوب می شد، در میان مردم 
کوفه به عنوان امام برای تداوم حرکتی که وجود 
داشت، پذیرفته شود. از طرف دیگر معاویه نیز که 
در شام و مصر بر مسند قدرت تکیه داشت با دعاوی 
رسیدن به خلافت علیه امام حسن)ع( به کارشکنی 

پرداخت. 
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی، بیعت 
حسن بن علی)ع( با صحابه خود در مسجد کوفه را 
مهم و تاثیرگذار دانست و بیان کرد: با وجود اصرار 
برخی از نیروهای امام)ع( مانند قیس بن سعد که 
اعتقاد بر بیعت جنگ علیه معاویه داشت، امام حسن 
بیعت خود را اینگونه منعقد کرد که با من بیعت 
کنید به اینکه با هر فردی که در صلح باشم در صلح 
باشید و با هر فردی که در جنگ باشم در جنگ 
باشید... این نوع بیعت معنای خاصی داشت و نشان 
می داد که امام)ع( با آگاهی بر وضعیت جامعه به 
این نتیجه رسیده بود، ممکن است، شرایط جنگ با 

معاویه فراهم نشود. از این رو امام حسن)ع( به گونه 
ای عمل کرد که بیعت تنها بر مبنای جنگ نباشد و 

پایه آن را بر صلح و جنگ گذاشت.
به گزارش ایرنا ،این استاد تاریخ اسلام یادآور شد: 
با توجه به شرایطی که امام حسن)ع( در بیعت با 
یاران خود پیش بینی کرده بود این نتیجه به دست 
می آید که ایشان از همان ابتدا همزمان به پافشاری 
بر اصول، واقع گرایی را نیز مدنظر داشت. یکی از 
مهم ترین صفت های امام دوم شیعیان)ع( که در 
بیعت با یارانش به صورت کامل مشهود است، واقع 
بینی نسبت به شرایطی بود که در آن قرار داشت. 
وضعیتی که اگر در تصمیم گیری های ایشان لحاظ 
نمی شد، به طور قطع شکست سنگینی برای دین 

اسلام به بار می آورد. 
وی صلح امام حسن)ع( با معاویه را بسیار مهم و 
حایز اهمیت دانست و توضیح داد: تحول هایی که 
در ماه های نخستین خلافت امام دوم شعیان)ع( 
به وقوع پیوست نشان داد که انفعال و دوگانگی در 
میان عراقیان به ویژه در کوفه بسیار بیشتر از آن 
چیزی بود که در عصر امام علی)ع( وجود داشت 
و این مطلب در کلام خود امام حسن)ع( نیز وجود 
دارد که می فرماید: زمانه ای است که بازماندگان 
صفین در عزای کشته شدگان خود نوحه می کنند 
و بازماندگان نهروان در پی انتقام کشته شدگان خود 

هستند.
حاجی تقی دلیل های صلح امام حسن)ع( را 
اینگونه عنوان کرد: عوامل متعددی باعث صلح شد 
که یکی از آنها حضور گسترده خوارج بود. با نگاهی 
به تاریخ اسلام می توان دریافت که پس از جنگ 
نهروان و شهادت امام علی)ع( جریان خوارج نه 
تنها منزوی و نابود نشدند بلکه به سرعت در عراق 

گسترش پیدا کردند و باعث شکل گیری فرقه های 
گوناگون شدند. نفوذ و گسترش آنها به میزانی بود 
که حتی در سپاه امام)ع( نیز حضوری فعال داشتند 
و نه تنها باعث تفرقه میان سپاهیان شده بودند 
بلکه خود امام بزرگوار نیز به وسیله یکی از خوارج 
زخمی شده بود.عامل دیگر، تزلزل و دوگانگی مردم 
کوفه بود. با نگاهی به دو سال پایانی خلافت امام 
علی)ع( می توان دریافت که ایشان مردم کوفه را 
از معاویه برحذر می کرد و نسبت به تهدیدی که 
برای اسلام داشت، آنها را آگاه می ساخت اما آنان به 
این امر واقف نبودند و از خود تزلزل نشان می دادند 
و همین شرایط نیز به دوره امام حسن)ع( منتقل 
شد، به عنوان نمونه فرماندهی هشت هزار تن از 
پیش قراولان سپاهیان امام)ع( در برابر سپاه معاویه 
بر عهده عبیدالله بن عباس بود اما او با پیشنهاد یک 

میلیون درهمی معاویه به وی پیوست. 
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی در ادامه 
افزود: علت دیگر صلح امام حسن)ع( با معاویه این 
بود که ایشان سپاه قابل توجهی برای جنگ با این 
فرد نداشت و خود امام نیز در اردوگاه با خنجر یکی 
از خوارج زخمی شده بود، این عوامل زمینه ساز 
تفرقه و ایجاد چند دستگی در سپاه به شمار می 
رفت. با توجه به این عوامل، امام حسن)ع( به این 
نتیجه رسید که این در شرایط، امکان رویارویی با 
سپاه دشمن نیست و این امر نتیجه ای جزء کشتار، 
خونریزی و نابودی اسلام نخواهد داشت. به همین 
سبب به یک صلح با عزت رضایت داد، این امر یک 
نگاه واقع گرایانه به شرایط تاریخی است که تداوم 
آن در سیره امامان آن را به مثابه یکی از مبانی 

اندیشه تشیع شناسانده است. 
استاد تاریخ اسلام درباره مفاد صلح امام حسن)ع( 

با معاویه تصریح کرد: واقع گرایی که در بیعت امام)ع( 
با یارانش و سپس در صلح با معاویه وجود داشت در 
مفاد صلح نامه نیز خود را نشان داد، به این صورت 
که در قالب گزارش های تاریخی که از این صلح به 
دست می آید چند مورد مهم مشاهده می شود. 
ماده نخست صلح این است، »معاویه باید به کتاب 
خدا و سنت پیامبر)ص( عمل کند.« که در این ماده 
تلاش امام حسن)ع( بر این است تا انحراف معاویه از 
اسلام را به کمترین میزان برساند و ماده دوم بدین 
گونه به شمار می رود که »مردم در هر کجای عالم 
که باشند از شام، عراق، حجاز و یمن از شر او ایمن 
باشند و جان و مال و زنان و اولاد شیعیان علی 
بن ابیطالب از معاویه در امان بماند.« این ماده برای 
پاسداری از شیعیان بود اما ماده بعدی این صلح که 
در برخی از منابع آمده مبنی بر واگذاری بخشی از 
بیت المال کوفه یا خراج دارابگرد)شهری در ایران( 
را بایستی در راستای همان واقع گرایی تفسیر کرد. 
حفظ عزت مسلمانان و تامین نیازهای مالی آنها به 
وسیله بیت المالی که جز متصرفات امام)ع( است، 
عملی برآمده از دوراندیشی و خرد ایشان بود، در 
پایان می توان مهمترین بخش از صلح نامه را این 
دانست که معاویه برای خود جانشینی انتخاب نکند 
با آنکه وی در سال های بعد این شرط را انجام نداد 
و با موروثی کردن خلافت در خاندان خود و انتقال 
آن به یزید از مفاد عهدنامه سرباز زد، این بدعت 
خطرناکی بود که در خلافت به وجود آمد و دین 
اسلام را تهدید می کرد و همین امر باعث شکل 
گیری قیام امام حسین)ع( در سال های آینده شد. 
وی در ادامه افزود: در واقع دغدغه امامان حفظ 
دین بود اما با یک نگاه واقع گرایانه که این موضوع 
نیز به خوبی در قیام امام حسین)ع( مشاهده می 
شود زیرا با انتخاب یزید به جانشینی، ایجاد انحراف 
اساسی در رهبری امت و فساد او، ضرورت قیام و 
بیعت نکردن با یزید را به خوبی نشان می دهد. 
نتیجه اینکه با نگاهی به سیره حضرت علی)ع( امام 
حسن)ع( و امام حسین)ع( می توان دریافت که 
تمام عملکرد این امامان در یک بستر واقع گرایانه با 
افقی کمال گرایانه برای پیشبرد و حفظ اسلام بود و 

این امر در این چارچوب قابل فهم است.
حاجی تقی در پایان درباره علاقه پیامبر)ص( به 
امام حسن)ع( گفت: با توجه به روایت هایی موجود، 
دوستی و عشق حضرت محمد)ص( به امام)ع( یک 
عشق خاص محسوب می شد و هنگامی که امام 
حسن)ع( کودک بود، پیامبر اسلام)ص( ایشان را در 
آغوش می گرفتند و می گفتند، خدایا من این فرزند 
را دوست دارم و دوست بدار فردی که او را دوست 
می دارد و دشمن بدار شخصی که او را دشمن 
می دارد که این امر نشان دهنده جایگاه عالی امام 
حسن)ع( است، همچنین از پیامبر اکرم)ص( روایت 
کرده اند که درباره امام حسن)ع( و امام حسین)ع( 
می فرمودند: این دو فرزند من، امام هستند خواه 
برخیزند و خواه بنشینند)یعنی در هر حال امام و 

پیشوا هستند(.

به مناسبت سالروز ولادت امام حسن)ع( 

دیدگاه واقع گرایانه امام حسن)ع(، وحدت بخش جامعه اسلامی 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

اقدام های تروریستی ذره ای در اراده 
پولادین ملت ایران اثر نخواهد گذاشت 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای ضمن محکومیت حمله تروریستی 
روز چهارشنبه  در تهران آورده است: دشمنان خواهند دید این اقدام ها، ذره  ای در عزم 
و اراده پولادین ملت ایران اثر نخواهد گذاشت و پرچم جهاد و مبارزه همچنان برافراشته 

باقی می ماند. 
در این بیانیه که نسخه ای از آن روز پنجشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت آمده است: 
اقدام های کور تروریستی در حرم مطهر امام خمینی)ره( و ساختمان اداری مجلس شورای 
اسلامی که منجر به شهادت و مجروح شدن جمعی از شهروندان عزیز شد باعث تالم و تاثر 
شدید گردید. این حرکت بزدلانه تروریستی و هدف قرار دادن مردم بی گناه، بار دیگر خط 
باطل جهالت، حماقت تکفیری را بیش از پیش نمایان ساخت.بیانیه حاکی است: تروریست  
هایی که با حقد و کینه کوردلانه، آتش گلوله بر مردم گشودند، دست در دست شیطان بزرگ 
و ایادی مرتجع آنها و با مدیریت آشکار بدخواهان نظام اسلامی وارد این بازی کثیف شدند 
تا به خیال باطل خود در اقتدار و امنیت بی  بدیل ایران اسلامی خدشه ای وارد کنند، اما این 

آرزو را برای همیشه به گور خواهند برد.
بیانیه ادامه یافته است: ملت شهید پرور و مبارز ایران، سال ها مرد میدان مبارزه بوده  اند 
و خون شهیدان این ملت گواه اقتدار و عظمت حماسه سازان ایران اسلامی است. مردمی 
که با صبر و مجاهدت خود، تروریسم منافقان ضد خلق را در دهه 6۰ مهار کرد و منافقین 

را به خاک مذلت نشاند.
در این بیانیه اضافه شده است: امروز اهمیت حضور مقتدرانه ایران در خط مقاومت و مبارزه 
در حریم حرم دوباره اثبات شد و برای همه این حقیقت آشکار گردید که مدافعان حرم در 
پنجه افکنی با تروریست  ها، صراط مستقیم جهاد را قاطعانه و با صلابت پیموده  اند و نفس 
 های تکفیری  ها را به شماره انداخته  اند.جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در این بیانیه ضمن 
محکوم کردن این اقدام بزدلانه تروریستی با عرض تسلیت به خانواده  شهدای این حادثه و 
دعا برای سلامتی و بهبودی مجروحان و مصدومان آن، از تمام تلاش های نیروهای  نظامی، 
انتظامی و امنیتی قدردانی نموده و از خداوند متعال برای این پاسداران امنیت و اقتدار نظام 

اسلامی، توفیق و نصرت الهی مسالت کرده است.

مدیرکل بنیاد حفظ آثار دفاع مقدس قم: 

دفاع مقدس جامع ترین الگوی وحدت و 
انسجام ملی کشور است 

مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم با اشاره به اهمیت موضوع 
وحدت در جامعه اسلامی گفت: دفاع مقدس بهترین و کامل ترین الگوی وحدت و انسجام 

ملی در کشور محسوب می شود. 
سید احمد حسینی شامگاه چهارشنبه در مراسم تجلیل از پیشکسوتان عرصه جهاد و 
شهادت قم در مجتمع فرهنگی ولایت این استان، اظهار داشت: تمسک به الگوهای ارایه 
شده در دوران دفاع مقدس کاراترین شیوه برای فائق آمدن بر چالش ها و موانع پیش روی 

نظام اسلامی و کشور است.
وی با اشاره به اینکه حفظ وحدت و یکپارچگی جامعه همواره از مهمترین مطالبه های 
حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب بوده است، افزود: با توجه به حضور اقشار، گروه ها 
و طیف های مختلف جامعه در جبهه های هشت سال جنگ تحمیلی، وحدت و انسجام 
عمومی آحاد ملت در آن دوران واقعیت و نمود عینی پیدا کرده و امروز به صورت یک تجربه 
ارزشمند در اختیار ما قرار دارد.وی همچنین در ادامه تقویت دوستی و صمیمیت میان 
یادگاران دوران دفاع مقدس و همچنین عمل نمودن به توصیه ها و سفارش های موکد امام 
راحل و رهبر انقلاب در تکریم پیشکسوتان دفاع مقدس را از جمله اهداف برپایی این مراسم 
ذکر کرد، و افزود: هر واقعه مهمی که در تاریخ کشور سرنوشت ساز است، به طور حتم در 
معرض فراموشی و تهدید قرار دارد، از این رو تجلیل از رزمندگان و ایثارگران دفاع مقدس 

گامی کوچک برای یادآوری آن حماسه بزرگ است.
وی همچنین مهمترین هدف از تجلیل پیشکسوتان را تحقق نهضت خاطره گویی و 
همچنین گردآوری آثار دوران حماسه و ایثار توصیف کرد، و افزود: همان گونه که رهبر معظم 
انقلاب نیز فرمودند، خاطره های دوران دفاع مقدس یک ثروت ملی است، و انتقال آن به نسل 

فعلی به عنوان حلقه وصل با نسل آینده و آیندگان نوعی صدقه و انفاق به شمار می رود.
حسینی همچنین با بیان اینکه تحقق این امر بیش از هر چیز نیازمند خواستگاهی تحت 
عنوان موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس است، تا با زبان هنر، علم و رسانه برای عموم مردم 
تبیین شود، افزود: احداث این موزه در سفر سال ۸۹ در دستور کار قرار گرفت، و به لطف 
الهی و حمایت های دفتر رهبر معظم انقلاب و همکاری مسئولان تا پایان سال جاری به 

بهره برداری خواهد رسید.
ساخت موزه دفاع مقدس در قم از مصوبات سفر مقام معظم رهبری به قم است، عملیات 
اجرایی احداث این موزه شهریور ماه ۹۱ آغاز شد.در این مراسم از ۱۸ عنوان کتاب در سه 
موضوع کودک، مدیریت جهادی و خاطره های دفاع مقدس که توسط اداره کل حفظ آثار و 

نشر ارزش های دفاع مقدس چاپ و منتشر شده رونمایی شد.






